
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3405
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Γ. Καµίνη, σελ. 3422
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Καισαριανής, το 6ο Δη-
µοτικό Σχολείο Μοσχάτου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Μελισσίων και το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλκίδας, σελ. 3408,
3410, 3413, 3417

4.  Έγκριση παράτασης της προθεσµίας λειτουργίας της
Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγµατος για την οποία η
Ολοµέλεια έχει ορίσει προθεσµία υποβολής της έκθεσής της
την 22α Oκτωβρίου 2019, κατόπιν οµόφωνης απόφασής της,
µε επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής, µέχρι και την
11η Νοεµβρίου 2019, σελ.  3405 - 3406

5. Επί του Κανονισµού, σελ. 3419
6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  3405, 3407, 3409, 3410,

3411, 3413, 3414, 3416, 3421

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 21 Οκτωβρίου 2019, σελ.  3407
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:

«Προτεραιότητα στην οδική ασφάλεια και δηµιουργία Παρα-
τηρητηρίου Οδικής Ασφάλειας Κρήτης», σελ. 3407

β) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Μεγάλα προβλήµατα και σοβαροί κίνδυνοι από

την έλλειψη προσωπικού Πληρωµάτων Ασθενοφόρου/Διασω-
στών στο ΕΚΑΒ», σελ. 3409

ii. µε θέµα: «Παροχή υπηρεσιών οδοντιατρικής φροντίδας
από τον ΕΟΠΥΥ σε παιδιά από ιδιώτες οδοντιάτρους», σελ.
3410

iii. µε θέµα: «Θύµατα της γραφειοκρατίας οι κινητές µονά-
δες παροχής πρωτοβάθµιας φροντίδας Υγείας στη Θεσσα-
λία», σελ. 3411

iv. µε θέµα: «Απολύσεις των εργαζοµένων στην καθαριό-
τητα στο Γενικό Νοσοκοµείο Νίκαιας», σελ. 3412

v. µε θέµα: «Νοσοκοµείο Ερρίκος Ντυνάν και εξυπηρέτηση
του δηµοσίου συµφέροντος», σελ. 3413

vi. µε θέµα: «Τροποποίηση µέσω Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου του άρθρου 56 του ν. 4139/2013 σχετικά µε το
ΚΕΘΕΑ», σελ.  3416

vii. µε θέµα «Σε �οµηρεία� οι εργαζόµενοι στο Γενικό Νοσο-
κοµείο Θήρας, λόγω πολύµηνης αναστολής των υπηρεσια-
κών µεταβολών», σελ. 3417

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Αναγκαίες δράσεις για την αντιπυρική προστα-

σία και την πρόληψη των δασικών πυρκαγιών», σελ. 3419
ii. µε θέµα: « Έργα καθαρισµού και εγκιβωτισµού ρεµάτων

κατά παράβαση ευρωπαϊκών οδηγιών», σελ. 3422
iii. µε θέµα: «Διαχείριση αποβλήτων Περιφέρειας Αττικής

και νέος ΧΥΤΑ στη Φυλή», σελ. 3423

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3405 - 3419
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 3419 - 3425

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί του Κανονισµού:
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 3419
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 3419

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3405, 3407, 3409, 3410, 

3411, 3413, 3414, 3416
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 3409, 3410
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 3414, 3416
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 3421
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 3419, 3421

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 3416, 3417
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 3422, 3424
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 3421, 3423, 3424, 3425
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 3410, 3411
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3407, 3408, 3409, 3410
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 3407, 3408
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 3409, 3410, 3411, 3412, 

3414, 3415, 3416, 3417, 
3418, 3419

ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 3411, 3412
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 3412, 3413
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Δ. , σελ. 3420, 3421, 3422, 3423, 

3424, 3425
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 3413, 3414, 3415, 3416
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3418
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 3419, 3420, 3421, 3422

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3417, 3418
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 3425

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’

Παρασκευή 18 Οκτωβρίου 2019



Αθήνα, σήµερα στις 18 Οκτωβρίου, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17-10-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΛΔ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
17 Οκτωβρίου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύ-
ρωση της διά ανταλλαγής ρηµατικών διακοινώσεων συµφωνίας
περί παρατάσεως του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε την επιβολή εισα-

γωγικών περιορισµών σε κατηγορίες αρχαιολογικού και βυζαν-
τινού εκκλησιαστικού εθνολογικού υλικού µέχρι και τον 15ο
αιώνα µ.Χ. της Ελληνικής Δηµοκρατίας»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι
η Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγµατος, για την οποία η
Ολοµέλεια έχει ορίσει προθεσµία υποβολής της έκθεσής της την
22α Oκτωβρίου 2019, κατόπιν οµόφωνης απόφασής της, µε επι-
στολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ζητεί παράταση της προ-
θεσµίας της λειτουργίας της µέχρι και την 11η Νοεµβρίου 2019.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως.
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά

και έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’

Παρασκευή 18 Οκτωβρίου  2019



3406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 21 Οκτωβρίου 2019.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 100/15-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κέρκυρας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Μπιάγκη
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«Ανάκληση της υπ’ αριθµ. 3113.11/40369/7-6-2018 υπουργικής
απόφασης για την αύξηση των λιµενικών τελών στα πλοία που
εκτελούν δροµολόγια από Ηγουµενίτσα - Κέρκυρα και Ηγουµε-
νίτσα - Λευκίµµη». 

2. Η µε αριθµό 109/15-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Γιάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Μετεγγραφές φοιτητών και σπουδαστών».

3. Η µε αριθµό 112/15-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ. Γεωργίου Λογιάδη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κατάληψη
λόγω έλλειψης καθηγητών στο Γυµνάσιο και Λύκειο Κάσου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στη συζή-
τηση του σηµερινού δελτίου των επικαίρων ερωτήσεων.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι δεν θα συζητηθεί η έβδοµη
µε αριθµό 110/15-10-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου
Καµίνη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Έκδοση Ιρανής κρατούµενης, µητέρας ανήλικου τέκνου», λόγω
κωλύµατος του Υπουργού κ. Χρυσοχοΐδη και για την οποία υπάρ-
χει σχετική επιστολή από τον Γραµµατέα της Κυβέρνησης κ.
Κουτνατζή.

Θα προηγηθούν οι δύο ερωτήσεις του κ. Κεγκέρογλου -η µία
είναι προς τον κ. Κεφαλογιάννη, η άλλη είναι προς τον Υφυπουρ-
γό Υγείας- και µετά µας έχει παρακαλέσει ο συνάδελφος κ. Θρα-
ψανιώτης, ο οποίος πρέπει να αναχωρήσει, για να είναι εγκαίρως
στο αεροδρόµιο, να προηγηθεί των υπολοίπων συναδέλφων. Η
ερώτησή του είναι προς τον ίδιο Υφυπουργό, τον κ. Κοντοζα-
µάνη. Θα µου επιτρέψετε να του κάνω αυτή την εξυπηρέτηση.

Αρχίζουµε, λοιπόν, µε την πέµπτη µε αριθµό 94/14-10-2019 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Προτεραιότητα στην
οδική ασφάλεια και δηµιουργία Παρατηρητηρίου Οδικής Ασφά-
λειας Κρήτης».

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι η Ελλάδα έχει µία απ’ τις πρώτες θέσεις στην

Ευρωπαϊκή Ένωση σχετικά µε τα θανατηφόρα δυστυχήµατα και
βέβαια µε τους σοβαρούς τραυµατισµούς που έχουν ως συνέ-
πεια την απώλεια ζωής σε πολλές περιπτώσεις ή και τη µόνιµη
ανικανότητα. Ταυτόχρονα, θα πρέπει να δούµε ότι δεν είναι γε-
νικός ο κανόνας, δηλαδή η Ελλάδα έχει πρωτιά όσον αφορά τα
θανατηφόρα ατυχήµατα από µοτοσυκλέτες. Είναι µια στατιστική
που την έχει κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση και θα καταθέσω το σχε-
τικό στοιχείο. Υπάρχουν άλλα στοιχεία αξιοσηµείωτα, όπως στην
Κρήτη, παραδείγµατος χάριν, από µια έρευνα που έκανε η εφη-
µερίδα «ΝΕΑ ΚΡΗΤΗ», ότι το Σάββατο γίνονται τα περισσότερα
δυστυχήµατα. 

Εάν αναλύσουµε παραπέρα, θα δούµε ότι ο γενικός κανόνας
έχει συγκεκριµένες παραµέτρους, που σου δίνουν τη δυνατό-
τητα, µέσα σε ένα σχέδιο προαγωγής της οδικής ασφάλειας, να
πάρεις συγκεκριµένες αποφάσεις.

Επειδή, λοιπόν, θα πρέπει να δούµε επιτέλους τους ανθρώ-
πους που δουλεύουν ερευνητικά και µελετούν τα θέµατα οδήγη-
σης, τους ανθρώπους που παράγουν πολιτική, την οικογένεια,

το σχολείο, τους οικονοµικούς και κοινωνικούς φορείς να είναι
στο ίδιο τραπέζι και να συνδιαµορφώνουν µια πολιτική, αλλά κυ-
ρίως να έχουν τα στοιχεία γι’ αυτόν τον σκοπό, θα έλεγα ότι το
θέµα της οδικής ασφάλειας πρέπει να µπει σε προτεραιότητα και
βεβαίως να δούµε πώς συντονιζόµαστε από ενιαία κέντρα.

Υπάρχει, λοιπόν, µία πρόταση για την Κρήτη, η οποία έγινε από
το ΤΕΙ Κρήτης τότε, σήµερα Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο,
και η οποία συζητήθηκε σε µια ευρεία σύσκεψη που έγινε το πε-
ρασµένο Σάββατο στο Ηράκλειο µε πρωτοβουλία της Περιφερει-
ακής Διεύθυνσης Εκπαίδευσης. Αυτή η πρόταση αφορά τη
δηµιουργία του Παρατηρητηρίου Οδικής Ασφάλειας στην Κρήτη.

Το Παρατηρητήριο Οδικής Ασφάλειας, υποστηριζόµενο από
το Εργαστήριο Οδικής Ασφάλειας του ΕΛΜΕΠΑ -µάθαµε να το
λέµε και το νέο πανεπιστήµιο- και βεβαίως µε τη συνέργεια όλων
των φορέων, µπορεί να βοηθήσει και τοπικά, την τοπική αυτοδι-
οίκηση και την εκπαίδευση και το Υπουργείο και τα συναρµόδια
Υπουργεία -διότι έχουµε τη συναρµοδιότητα µε το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και το Υπουργείο Παιδείας- ούτως ώστε
να εφαρµόσουν πολιτικές, οι οποίες είναι σωστές και ακούγονται.
Αλλά να δούµε και τις προτεραιότητες, γιατί προφανώς δεν µπο-
ρούν να γίνουν όλα. Βασικό θέµα βέβαια είναι η εκπαίδευση και
η κυκλοφοριακή αγωγή και στα σχολεία και στους ενήλικες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
στη δευτερολογία σας τα υπόλοιπα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Το ερώτηµα, όµως, είναι κυρίως σήµερα εάν θα υποστηρί-

ξουµε το αίτηµα για τη δηµιουργία του Παρατηρητηρίου Οδικής
Ασφάλειας στην Κρήτη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πράγµατι το

θέµα των τροχαίων ατυχηµάτων είναι ένα από τα µείζονα ζητή-
µατα που αφορά, όχι µόνο το δικό µας Υπουργείο, αλλά συνολικά
τα ζητήµατα που πρέπει να αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση. Πληρο-
φοριακά να σας πω ότι για τα έτη 2011 - 2020 το Υπουργείο, σε
συνεργασία µε το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, έχει κάνει ένα
στρατηγικό σχέδιο για την οδική ασφάλεια, το οποίο αφορά τις
δράσεις και τη βελτίωση των δεικτών. Βέβαια, ξέρετε πολύ καλά
ότι δεν µπορούµε να µείνουµε µόνο σε ένα στρατηγικό σχέδιο,
αλλά πρέπει να προχωρήσουµε και σε συγκεκριµένες δράσεις.

Πέραν αυτού, όµως, να σας πληροφορήσω ότι αυτή τη στιγµή
ούτως ή άλλως υπάρχει µια συνεργασία για την κατάρτιση και
ενός νέου στρατηγικού σχεδίου για το 2021 µέχρι το 2030. Και
όπως πολύ καλά ίσως γνωρίζετε, ο ευρωπαϊκός στόχος που έχει
τεθεί για τα κράτη-µέλη είναι να υπάρχει µια µείωση των ατυχη-
µάτων κατά 50% τόσο των θανατηφόρων όσο και των ατυχηµά-
των τα οποία προκαλούν σοβαρούς τραυµατισµούς. Βεβαίως,
αυτή τη στιγµή η χώρα µας, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες επι-
τροπές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προετοιµάζει τώρα το Εθνικό
Στρατηγικό Σχέδιο για τα έτη 2021 και 2030. Βασικό εργαλείο για
την επίτευξη του ευρωπαϊκού στόχου είναι η παρακολούθηση και
η υιοθέτηση των βασικών δεικτών απόδοσης που σχετίζονται µε
την οδική ασφάλεια. Άρα στο πλαίσιο αυτό αντιλαµβάνεστε ότι
ως Υπουργείο, ως ελληνική Κυβέρνηση, προτιθέµεθα και σε πε-
ριφερειακό αλλά και σε εθνικό επίπεδο να συνεργαστούµε µε
οποιονδήποτε φορέα ή υπηρεσία, προκειµένου να παρακολου-
θούµε και τις αποδόσεις των στόχων που θα τεθούν στο Εθνικό
Στρατηγικό Σχέδιο.

Όσον αφορά τώρα το συγκεκριµένο ινστιτούτο, στο οποίο
αναφέρεστε, είναι σε γνώση µου, παρ’ ότι υπηρεσιακά δεν έχει
έρθει κάποιο επίσηµο αίτηµα προς το Υπουργείο. Έχω κάνει µά-
λιστα και συνάντηση µε τους εκπροσώπους του συγκεκριµένου
ινστιτούτου και µε έχουν ενηµερώσει. Προτιθέµεθα σε κάθε πε-
ρίπτωση να είµαστε σε µια συνεργασία µαζί τους, προκειµένου
να δούµε πώς µπορούµε να προχωρήσουµε στις δράσεις στις
οποίες αναφέρεστε.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και σε διάφορα ζητήµατα
που αφορούν συγκεκριµένα και την Κρήτη και το θέµα της οδικής
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ασφάλειας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον
τρόπο λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Καισαριανής.

Καλώς ήρθαν τα παιδιά στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να συγχρονίσουµε µόνο και

απλά τις ενέργειές µας µε τα κοινοτικό πλαίσιο. Το θέµα των δυ-
στυχηµάτων και των ατυχηµάτων επείγει. Άρα θα πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε τις δυνατότητες που έχουµε ως χώρα και πέρα από
το ΕΣΠΑ.

Καλό είναι ότι µετά το 2021 θα υπάρξει ένα νέο πλαίσιο για την
οδική ασφάλεια το οποίο θα ξεκινήσει το 2023, γιατί ξέρετε ότι
τα δύο πρώτα χρόνια είναι η προετοιµασία. Και µέχρι τότε τι;

Επιπλέον, επειδή τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τις πο-
λιτικές που θα εφαρµοστούν όσον αφορά τις υποδοµές, τα µέσα
διακίνησης αλλά και τον ανθρώπινο παράγοντα θα πρέπει να
έχουν τα στοιχεία και τα δεδοµένα εκείνα που ένα παρατηρητή-
ριο µπορεί να δώσει, για να εφαρµοστούν σωστές πολιτικές, το
παρατηρητήριο και η ανάλυση προηγείται. Το παρατηρητήριο
έπρεπε να έχει γίνει, βεβαίως, χθες. Τα στοιχεία αυτά θα έπρεπε
να είναι στη διάθεση αυτών που αποφασίζουν προχθές. Επείγει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με την έννοια αυτή είναι θετικό που είπατε ότι θα είστε σε συ-
νεργασία και ότι διατίθεστε για συνεργασία, όµως θα πρέπει να
βρεθεί τρόπος το παρατηρητήριο να λειτουργήσει άµεσα, ούτως
ώστε να συµβάλει και στη διαµόρφωση του πλαισίου και των πο-
λιτικών που θα προτείνετε και προτίθεστε να επεξεργαστείτε για
το 2021 - 2030 και βεβαίως για την άµεση αντιµετώπιση συγκε-
κριµένων παραγόντων.

Σας είπα δύο παραδείγµατα, ένα για τις µοτοσυκλέτες και ένα
που έχει να κάνει µε τα Σάββατα -θα σας καταθέσω και σχετικό
άρθρο. Αυτό σηµαίνει, αν το ερµηνεύω σωστά -οι επιστήµονες
θα µας το πουν-, ότι όσον αφορά τις µοτοσικλέτες, πέρα από τα
άλλα προβλήµατα υποδοµών, της συµπεριφοράς οδηγών των
αυτοκινήτων κ.λπ., ότι πρέπει οι οδηγοί να φοράνε κράνος. Το
Σάββατο σηµαίνει πιθανόν έξοδοι Παρασκευής και χρήση αλκοόλ
ή και άλλοι παράγοντες. Αυτά τα λέω ως ενδεχόµενα. Δεν µπορώ
να είµαι σίγουρος, όµως αξιολογώ τα στοιχεία. Ένα συγκεκρι-
µένο όργανο, ένας συγκεκριµένος θεσµός, ένα ίδρυµα, όπως
είναι το εργαστήριο του πανεπιστηµίου και το παρατηρητήριο -
εφόσον δηµιουργηθεί- θα µας δώσει τη δυνατότητα, εάν έχουµε
µε µεγάλη συχνότητα ατυχήµατα και δυστυχήµατα σε ένα συγ-
κεκριµένο τµήµα ενός οδικού άξονα, ό,τι κι αν είναι αυτός, κατά
προτεραιότητα να αντιµετωπιστεί αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, λοιπόν, οι σηµειακές παρεµβάσεις που µπορούν να γί-
νουν για τη βελτίωση της οδικής ασφάλειας. Αντί να έχουµε, για
παράδειγµα, σε έναν δρόµο µία λωρίδα ανά κατεύθυνση και µία
ΛΕΑ, γιατί να µην εξετάσουµε τη δυνατότητα να είναι δύο συν
µία, όπως είχε προταθεί παλιότερα για την Κρήτη συγκεκριµένα
και µε την ασφάλεια που αυτό παρέχει;

Έτσι, λοιπόν, θα έλεγα να αναλάβετε πρωτοβουλία, την οποία
κι εγώ θα στηρίξω και όλοι οι συνάδελφοι. Ο κ. Θραψανιώτης και
άλλοι Βουλευτές ήταν το προηγούµενο Σάββατο στη συνάντηση
αυτή που έγινε στο Ηράκλειο. Να πάρουµε πρωτοβουλία να δη-
µιουργηθεί το παρατηρητήριο, ούτως ώστε να βοηθήσει πάρα
πολύ στο ζήτηµα που έχει να κάνει µε τον σχεδιασµό και στην
άµεση αντιµετώπιση συγκεκριµένων προβληµάτων. Το πανεπι-
στήµιο, η περιφέρεια, πιθανόν και η Περιφερειακή Ένωση Δήµων

και οι άλλοι φορείς -και ιδιωτικοί φορείς- µπορούν να συµβάλουν.
Και οι ασφαλιστικές εταιρείες αυτοκινήτων δείχνουν ιδιαίτερο εν-
διαφέρον, πέρα από την κοινωνική τους ευαισθησία, και λόγω
του δικού τους οικονοµικού κόστους. Άρα υπάρχουν οι προϋπο-
θέσεις να γίνει αυτό. Πάρτε την πρωτοβουλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, παρακαλώ.
Έχουµε κι άλλες ερωτήσεις. Δεν έχουµε χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή που δείχνετε.

Να προχωρήσουµε το θέµα του Παρατηρητηρίου Οδικής Ασ-
φάλειας στην Κρήτη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, θα σας επαναλάβω κάτι που
είπα και στην πρωτολογία µου. Αυτή τη στιγµή τυπικά δεν υπάρ-
χει κάποιο κενό, από τη στιγµή που υπάρχει το στρατηγικό σχέ-
διο που αφορά τα έτη 2011 και 2020. Είναι θετικό ότι υπάρχει
αυτό το σχέδιο και είναι επίσης εξίσου θετικό το γεγονός ότι εν
όψει και των επόµενων ετών, 2021 µέχρι το 2030, αυτή τη στιγµή
καταρτίζεται το αντίστοιχο Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο για την
οδική ασφάλεια.

Όπως είπα όµως και προηγουµένως, κανένα εθνικό σχέδιο,
καµµία πολιτική δεν µπορεί να µείνει µόνο στη θεωρία και πράγ-
µατι πρέπει να υπάρξει ένας συντονισµός. Αυτό το οποίο είδαµε
είναι ότι, δυστυχώς, τα τελευταία πέντε χρόνια στο θέµα της οδι-
κής ασφάλειας -τουλάχιστον µε βάση αυτά τα οποία βλέπουµε
και στο Υπουργείο- δεν υπήρξε κανένας συντονισµός, καµµία
προσπάθεια να καθίσουν όλοι οι φορείς που σχετίζονται µε το
ζήτηµα της οδικής ασφάλειας και να δούµε στην πράξη πώς µπο-
ρούµε να εφαρµόσουµε τους στόχους οι οποίοι τίθενται βάσει
των εθνικών στρατηγικών σχεδίων.

Νοµίζω ότι έχετε δίκιο όσον αφορά την ανάλυσή σας σχετικά
µε το παράδειγµα της µοτοσυκλέτας και µε το γεγονός ότι η
χώρα µας, δυστυχώς, αυτή τη στιγµή βρίσκεται στην πρώτη θέση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε θανατηφόρα ατυχήµατα. Το γεγο-
νός ότι δυστυχώς οι οδηγοί δεν φοράνε κράνος είναι µία από τις
βασικές αιτίες που σχετίζεται µε τα θανατηφόρα ατυχήµατα στις
µοτοσυκλέτες.

Θυµίζω ότι, ως µία κυρίως συµβολική κίνηση, ένα από τα πρώ-
τα θέµατα τα οποία αντιµετώπισε η Κυβέρνηση είναι η εξαγγελία
για τη µείωση του ΦΠΑ στο κράνος, ακριβώς για να περάσουµε
το µήνυµα ότι ως Κυβέρνηση στο συγκεκριµένο ζήτηµα δίνουµε
το µήνυµα ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε και στην αγορά κρά-
νους, στο να φοράµε κράνος και γενικότερα και να έχουµε µία
συνείδηση, η οποία συνάδει µε βάση τους στόχους του Εθνικού
Στρατηγικού Σχεδίου.

Ξέρετε πολύ καλά, επίσης, ότι όσες υποδοµές και αν κατα-
σκευάσουµε, όσες παρεµβάσεις και να κάνουµε στα οδικά δί-
κτυα, αν δεν αντιµετωπίσουµε το θέµα της συνειδήσεως της
οδηγικής συµπεριφοράς, δυστυχώς θα εξακολουθούµε να θρη-
νούµε θύµατα στους δρόµους.

Θα σας πως κι ένα άλλο στοιχείο χαρακτηριστικό. Ίσως ένα
µεγάλο ποσοστό, που πλησιάζει και το 40%, των θανατηφόρων
ατυχηµάτων που γίνονται στον βόρειο οδικό άξονα γίνονται στα
σηµεία τα οποία είναι κλειστός αυτοκινητόδροµος και όχι εκεί
όπου δεν υπάρχει το διαχωριστικό. Τι σηµαίνει αυτό; Η αυξηµένη
ταχύτητα, η ενδεχοµένως αυξηµένη κατανάλωση αλκοόλ πέραν
των ορίων και γενικότερα η µη χρήση ζώνης ή κράνους είναι από
τις βασικές αιτίες.

Συµφωνώ, λοιπόν, για να µην κάνουµε θεωρητικές συζητήσεις,
ότι θα πρέπει αυτό να γίνεται συντονισµένα. Και σας είπα και
προηγουµένως, επειδή εκτιµώ το έργο που κάνει το συγκεκρι-
µένο ινστιτούτο στο Μεσογειακό Πανεπιστήµιο, πως είναι στις
προθέσεις µας να εµπλακεί στις όποιες διαδικασίες γίνουν. Όταν
θα είµαστε έτοιµοι, θα σας πούµε και συγκεκριµένες δράσεις.
Και να είστε βέβαιος ότι το συγκεκριµένο ινστιτούτο θα είναι
µέσα στους φορείς που θα περιλαµβάνονται σε αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς σας ευχαρι-
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στούµε.
Οι επόµενες επτά ερωτήσεις απευθύνονται προς το Υπουργείο

Υγείας.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός, ο κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.
Στη συνέχεια θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 428/28-8-2019

ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μεγάλα προβλήµατα και
σοβαροί κίνδυνοι από την έλλειψη προσωπικού Πληρωµάτων
Ασθενοφόρου/Διασωστών στο ΕΚΑΒ».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι διαπιστωµένο και πολλές φορές διατυπωµένο το πρό-

βληµα της έλλειψης πληρωµάτων ασθενοφόρων. Βεβαίως, αυτό
γίνεται ακόµα πιο οξύ όταν µιλήσουµε για τα νησιά, τα οποία
έχουν υποστεί και τη µεγάλη επιβάρυνση από το προσφυγικό-
µεταναστευτικό µε το ίδιο ή και λιγότερο δυναµικό.

Θα πρέπει να πούµε ότι είναι σε εξέλιξη το τελευταίο διάστηµα
κάποιες διαδικασίες πρόσληψης µόνιµου και επικουρικού προ-
σωπικού. Θέλω να αναφέρω συγκεκριµένα το πρόγραµµα «PHI-
LOS» µέσω ΕΟΔΥ, για την πρόσληψη εκατόν τεσσάρων πληρω-
µάτων, για το οποίο, όταν διατυπώθηκε η ερώτηση, είχαν εκδοθεί
µόνο τα προσωρινά αποτελέσµατα. Είναι η προκήρυξης 5Κ του
ΑΣΕΠ για την πρόσληψη τριάντα επτά πληρωµάτων. Είναι η δια-
δικασία πρόσληψης µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου εκα-
τό διασωστών, από τους οποίους είχαν µόνο είκοσι πέντε προ-
χωρήσει.

Επειδή επιτείνεται το πρόβληµα, θα ήθελα να µας ενηµερώσει
ο Υπουργός σήµερα και να απαντήσει τι ακριβώς έχει γίνει µε την
κάθε προκήρυξη και την κάθε διαδικασία πρόσληψης. Ακόµα, να
µας πει εάν έχει επεξεργαστεί έναν νέο σχεδιασµό για την πρόσ-
ληψη µόνιµου προσωπικού για τα πληρώµατα ασθενοφόρων,
διασωστών στο ΕΚΑΒ -για το 2019 βεβαίως, αλλά και τον επό-
µενο χρόνο- και για τα νησιά αλλά και συνολικά για το ΕΚΑΒ της
χώρας.

Επίσης, θα θέλαµε να µας πει πώς θα προχωρήσει το επόµενο
διάστηµα όλη αυτή η διαδικασία αναβάθµισης της αποτελεσµα-
τικότητας του ΕΚΑΒ που χρειάζεται. Διότι, όπως παρατηρούµε,
υπάρχουν πάρα πολλά επεισόδια, από τον Αλµυρό µέχρι το
προχθεσινό, που θα µπορούσαν να έχουν αντιµετωπιστεί διαφο-
ρετικά ενδεχοµένως. Δεν κάνουµε τους προφήτες, αλλά υπάρ-
χουν κενά, τα οποία πρέπει να αντιµετωπιστούν. Και οι ολιγωρίες,
οι οποίες έχουν υπάρξει να µην ξανασυµβούν, να µην παρατη-
ρούνται. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, για εµάς το ΕΚΑΒ αποτελεί στρατηγικό µοχλό

του συστήµατος υγείας, το οποίο θέλουµε να µεταρρυθµίσουµε.
Έχουµε, άλλωστε, τονίσει, τόσο προεκλογικά όσο και πρόσφατα
µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία που πήραµε έτσι ώστε να ενοποι-
ήσουµε το Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας µε το Εθνικό Κέντρο
Επιχειρήσεων Υγείας, ότι το ΕΚΑΒ αποτελεί τον πυλώνα της επεί-
γουσας προνοσοκοµειακής φροντίδας.

Και στο πλαίσιο αυτό σχεδιάζουµε περαιτέρω ανάπτυξη του
ΕΚΑΒ και διασύνδεσή του µε τα τµήµατα επειγόντων περιστατι-
κών στα νοσοκοµεία της χώρας.

Πρόθεσή µας είναι η ενίσχυση σε όλα τα επίπεδα -και κυρίως
τα επιχειρησιακά- και κινούµενοι προς αυτή την κατεύθυνση δί-
νουµε ιδιαίτερο βάρος στις προσλήψεις µόνιµου προσωπικού,
γιατί σίγουρα µε το επικουρικό προσωπικό δεν καλύπτονται οι
ανάγκες παρά µόνο προσωρινά. Και το βάρος µας, όπως σας
λέω, δίνεται στις προσλήψεις πληρωµάτων ασθενοφόρων, δια-
σωστών όσο και στην ορθολογική κατανοµή του υπηρετούντος
προσωπικού, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η καλύτερη δυνατή λει-
τουργία του ΕΚΑΒ.

Και βεβαίως, εκπονούµε ένα επιχειρησιακό σχέδιο για την ανά-
πτυξη του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας.

Σε ό,τι αφορά συγκεκριµένα την ερώτησή σας και τις συγκε-
κριµένες προκηρύξεις, θα ήθελα να τονίσω το εξής: Σε ό,τι
αφορά το πρόγραµµα «PHILOS II» από τον ΕΟΔΥ των εκατόν
τεσσάρων ατόµων για πληρώµατα ασθενοφόρων, διασωστών σε
όλη τη χώρα, πιστεύουµε ότι θα έχει ολοκληρωθεί η πρόσληψη
µέσω του προγράµµατος εντός του 2019 για όλες τις επιχειρη-
σιακές µονάδες του ΕΚΑΒ. Οι ανωτέρω εργαζόµενοι θα υπογρά-
ψουν σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου και θα απασχολη-
θούν για δεκαοκτώ µήνες µε δυνατότητα παράτασης έξι επι-
πλέον µηνών.

Σε ό,τι αφορά την προβλεπόµενη διαδικασία πρόσληψης µε
σύµβαση εργασίας ΙΔΟΧ πληρωµάτων ασθενοφόρων των εβδο-
µήντα πέντε υπολοίπων θέσεων που έµειναν κενές, η απάντηση,
βεβαίως, είναι αυτονόητη και φυσικά καταφατική, γιατί όπως
γνωρίζετε αυτά τα κενά δηµιουργήθηκαν διότι στη λίστα των
υγειονοµικών περιφερειών υπήρξαν µόνο είκοσι πέντε άτοµα τα
οποία εκδήλωσαν ενδιαφέρον.

Βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή σε συνεργασία µε τη διοίκηση
του ΕΚΑΒ, έτσι ώστε να δροµολογήσουµε νέα πρόσκληση για
επικουρικό προσωπικό και θεωρούµε ότι µε αυτόν τον τρόπο θα
καλύψουµε το κενό αυτών των εβδοµήντα πέντε θέσεων.

Σε ό,τι αφορά τα έτη 2019 και 2020 για τον σχεδιασµό πρόσ-
ληψης µόνιµου προσωπικού, θέλω να πω ότι έχουν εκδοθεί από
το ΑΣΕΠ τα οριστικά αποτελέσµατα της προκήρυξης 5Κ για την
πρόσληψη τριάντα επτά πληρωµάτων ασθενοφόρου και αναµέ-
νεται η ολοκλήρωση της διαδικασίας.

Επίσης, µε πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου έχει εγκριθεί η
πρόσληψη πενήντα ατόµων διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων
για το ΕΚΑΒ. Τρέχουµε αυτή τη διαδικασία πολύ γρήγορα και ελ-
πίζουµε να υλοποιηθεί εντός του 2019. Παράλληλα, µε αποφά-
σεις του Υπουργού Υγείας έχουν εγκριθεί ακόµα εκατό θέσεις
ΔΕ πληρωµάτων ασθενοφόρων για διάφορους τοµείς του ΕΚΑΒ,
από τις οποίες έχουν καλυφθεί οι είκοσι πέντε, όπως είπα πριν
και έχουν µείνει τα εβδοµήντα πέντε κενά.

Ο σχεδιασµός για τις προσλήψεις το 2020 βρίσκεται σε εξέ-
λιξη, διότι αυτή τη στιγµή γνωρίζουµε πολύ καλά την κατάσταση
την οποία παραλάβαµε, µε τις ελλείψεις όχι µόνο στο ΕΚΑΒ, αλλά
και γενικά στο σύστηµα υγείας και βεβαίως, προσπαθούµε να
αποτυπώσουµε την υφιστάµενη κατάσταση και να κάνουµε ορ-
θολογική κατανοµή του προσωπικού για το 2020.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα κενά των οδηγών πληρωµάτων…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπορείτε να συνεχί-

σετε στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Εντά-

ξει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-

ρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Απότοµα τον κόψατε τον

Υπουργό και ίσως να είχε κάτι σηµαντικό να µας ανακοινώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας τα πει στη

δευτερολογία του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σε κάθε περίπτωση, νοµίζω ότι

έχει υπάρξει µια σηµαντική καθυστέρηση, η οποία ίσως οφείλεται
και στις αλλαγές οι οποίες έγιναν σε κυβερνητικό επίπεδο και βέ-
βαια, στις αλλαγές οι οποίες γίνονται και µε το νοµοσχέδιο που
αφορά την ενοποίηση των δύο φορέων.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, σταθήκαµε θετικά στην ενοποίηση των
δύο φορέων -το γνωρίζετε πολύ καλά- κατά τη συζήτηση του νο-
µοσχεδίου, πλην, όµως, σας επισηµάναµε ότι χρειάζεται στελέ-
χωση και ένα νέο σύστηµα συντονισµού, προκειµένου το ενιαίο
ΕΚΑΒ να µπορέσει να επιτελέσει τον ρόλο του. 

Διότι πρέπει να πω ότι και επί προηγούµενης κυβέρνησης, µε
τα κενά που υπήρχαν, δυστυχώς, η πολιτική ηγεσία δεν είχε προ-
χωρήσει στο να δώσει τις δυνατότητες στο ΕΚΑΒ να λειτουργή-
σει όπως έπρεπε, ασχολούταν µε άλλα. Το ΕΚΑΒ λειτουργούσε
µε το ανθρώπινο δυναµικό που είχε, µε αυτοθυσία και µε τον κα-
λύτερο δυνατό συντονισµό. 

Και πιστεύω ότι το ίδιο θα κάνει και το επόµενο διάστηµα, αλλά
θα πρέπει να δώσουµε τη δυνατότητα να υπάρξει αυτός ο συν-
τονισµός και η αποτελεσµατικότητα. 

Η πρώτη προϋπόθεση είναι να υπάρχει στελέχωση. Άρα θα
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έλεγα ότι η χαλαρότητα µε την οποία φαίνεται να αντιµετωπίζει
το Υπουργείο Υγείας το θέµα της στελέχωσης του ΕΚΑΒ πρέπει
να τερµατιστεί. 

Θα πρέπει, επιτέλους, να υπάρξει αντιµετώπιση και στο θέµα
του συντονισµού. Εγώ δεν ικανοποιήθηκα καθόλου από τις ανα-
κοινώσεις του ΕΚΑΒ ή του Υπουργείου -δεν θυµάµαι την ανακοί-
νωση- στην περίπτωση του θανάτου του Λαυρέντη Μαχαιρίτσα,
όταν η απάντηση έλεγε: «Ενδεχοµένως ή σίγουρα δεν θα µπο-
ρούσε να σωθεί ακόµα και εκεί να ήταν το ασθενοφόρο». Αυτή
δεν είναι απάντηση, επειδή έπρεπε να απαντήσει το Υπουργείο
γιατί το ασθενοφόρο έφτασε εκεί µετά από τρεις ώρες ακριβώς.
Αυτό έπρεπε να απαντήσει. Έπρεπε να φτάσει στα σαράντα
πέντε λεπτά, σύµφωνα µε τις αποστάσεις και το σχέδιο; Έπρεπε
να φτάσει στη µισή ώρα; Αυτό είναι το πρόβληµα και όχι ότι θα
πέθαινε ούτως ή άλλως ο άνθρωπος. 

Αυτό, λοιπόν, ήταν πέρα και έξω από κάθε λογική επιστηµονι-
κής, δεοντολογικής και πολιτικής αντιµετώπισης. Είναι πολιτικάν-
τικη αυτή η αντιµετώπιση. Λέω, όµως, ως παράδειγµα, ότι αν είχε
όλες τις βάρδιες το πλήρωµα εκεί στο κέντρο υγείας -δεν ξέρω
τι ήταν- και πήγαινε και δεν χρειαζόταν να πάει από τη Λαµία ή
από τη Λάρισα -δεν ξέρω από πού πήγε- θα ήταν στην ώρα του. 

Άρα λέω ότι και η προϋπόθεση των πληρωµάτων και ο καλός
συντονισµός είναι προϋπόθεση για να λειτουργήσει σωστά το
ΕΚΑΒ. Εµείς στηρίξαµε, όπως σας είπα, την ενοποίηση, αλλά δεν
φτάνει αυτό. Εδώ χρειάζονται προϋποθέσεις. Ξεκινούµε από το
προσωπικό και, βεβαίως, από τα ασθενοφόρα. Χρειάζεται και ένα
σχέδιο -που πιστεύω ότι το έχετε- για την απόκτηση και αντικα-
τάσταση του απαιτούµενου αριθµού των ασθενοφόρων, σύγχρο-
νων πλέον, προκειµένου να έχουµε µια καλή αποτελεσµατικότητα
του ΕΚΑΒ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, δεν αντιµετωπίζουµε µε καµµιά χαλαρότητα
τα θέµατα του ΕΚΑΒ ούτε γενικά του συστήµατος υγείας και των
προβληµάτων τα οποία αυτό αντιµετωπίζει.

Για να ολοκληρώσω την απάντησή µου στο προηγούµενο που
έλεγα και αφορούσαν την ερώτησή σας, θα έλεγα ότι υπάρχουν
σίγουρα κενά οδηγών πληρωµάτων ασθενοφόρων στα κέντρα
υγείας, αλλά γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα πληρώµατα είναι αρµο-
διότητα των υγειονοµικών περιφερειών και, βεβαίως, έχουν ξεκι-
νήσει αρκετές υγειονοµικές περιφέρειες µέσω της πρόσληψης
επικουρικού προσωπικού να καλύψουν τα κενά τα οποία υπάρ-
χουν. Επιδιώκουµε να υπάρξει ένα σχέδιο συντονισµού της κίνη-
σης των ασθενοφόρων των κέντρων υγείας µε τα ασθενοφόρα
του ΕΚΑΒ, έτσι ώστε να καλύπτονται καλύτερα τα επείγοντα πε-
ριστατικά.

Σε ό,τι αφορά την περίπτωση στην οποία αναφερθήκατε, δεν
νοµίζω ότι έκανε τρεις ώρες το ασθενοφόρο να φτάσει εκεί, αλλά
δεν µου είναι πρόχειρο αυτή τη στιγµή να σας δώσω τους ακρι-
βείς χρόνους. Αναγνωρίζουµε, όπως σας είπα, ότι υπάρχουν
προβλήµατα, τα οποία τα παραλάβαµε και νοµίζω ότι σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα έχουµε προβεί σε όλες τις απαραίτητες ενέρ-
γειες, προκειµένου να δροµολογήσουµε τόσο τις προσλήψεις -
διότι δεν είναι µόνο θέµα ανθρώπινου δυναµικού- όσο και τον
επιχειρησιακό σχεδιασµό του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοή-
θειας. Σας είπα ότι το πρώτο µας µήνυµα στο πρώτο νοµοσχέδιο
ήταν η συγχώνευση του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας µε
το ΕΚΕΠΥ.

Έχετε ρωτήσει, επίσης, ποιος είναι ο σχεδιασµός για την ορι-
στική µετάταξη των σχετικών υπαλλήλων των κέντρων υγείας στο
ΕΚΑΒ, έτσι ώστε να µην παρατηρούνται τα χρονίζοντα προβλή-
µατα. Εδώ υπάρχουν θέµατα διοικητικής διαδικασίας και διευθέ-
τησης, διότι στη συντριπτική τους πλειονότητα οι υπάλληλοι των
κέντρων υγείας είναι οδηγοί και όχι πλήρωµα ασθενοφόρου. Βε-
βαίως, το αντιµετωπίζουµε αυτό και προσπαθούµε να βρούµε τον
καλύτερο τρόπο, έτσι ώστε τα ασθενοφόρα των κέντρων υγείας
να λειτουργούν σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις του ΕΚΑΒ
και την κείµενη νοµοθεσία και να προβούµε στις απαραίτητες
προσλήψεις.

Εποµένως γίνεται αντιληπτό ότι υπάρχει γνώση της κατάστα-
σης. Υπάρχει σχέδιο και πολιτική βούληση, έτσι ώστε να προχω-
ρήσουµε µε υπευθυνότητα σε όλες εκείνες τις ενέργειες που
απαιτούνται -όχι µόνο για τις προσλήψεις- προκειµένου να επι-
τευχθεί η κάλυψη του συνόλου της επικρατείας µε το απαραίτητο
προσωπικό και η καλύτερη λειτουργία του ΕΚΑΒ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Μοσχάτου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία διευκρίνιση προς τον κ. Κεγκέ-
ρογλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή είστε αρχά-
ριος, κύριε Υφυπουργέ, θα σας δώσω τον λόγο για να δώσετε τη
διευκρίνιση!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Μου
κλέψατε και λίγο χρόνο πριν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας έκλεψα
χρόνο. Είχατε δέκα δευτερόλεπτα παραπάνω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Η
κλήση στο ΕΚΑΒ έγινε στις 4.27’ και το ασθενοφόρο αφίχθη στο
σηµείο στις 5.10’ και 6.18’ στο Νοσοκοµείο του Βόλου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όντως δεν ήταν αυτό

που είπε ο κ. Κεγκέρογλου, αλλά η απάντηση δεν ήταν σωστή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα το ελέγξω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για να το πει ο κ. Κον-

τοζαµάνης, το έχει ελέγξει.
Προχωρούµε, όπως είχα πει. Είχα ζητήσει την άδεια από την

κ. Λιακούλη.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 104/15-10-

2019 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λασι-
θίου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μανόλη
Θραψανιώτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Παροχή υπη-
ρεσιών οδοντιατρικής φροντίδας από τον ΕΟΠΥΥ σε παιδιά από
ιδιώτες οδοντιάτρους».

Κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

για τη διευκόλυνση, όπως και τη συνάδελφο που µου παραχώ-
ρησε τη θέση της.

Κύριε Υπουργέ, ένα πάγιο αίτηµα της οδοντιατρικής επιστήµης
-αλλά και της ιατρικής γενικότερα- είναι να δίνεται έµφαση στην
πρόληψη. Ιδιαίτερα για την οδοντιατρική είναι γεγονός ότι µετά
από πολλά χρόνια η οδοντιατρική στη χώρα µας βρέθηκε στο
επίκεντρο της προσοχής της πολιτείας την τετραετία 2015 -
2019. Σε αυτό συνετέλεσε η διάθεση του Υπουργείου Υγείας, η
καλή συνεργασία µε την Οδοντιατρική Οµοσπονδία και µε τη
συµβολή των οδοντιάτρων της Βουλής. Έτσι, δροµολογήθηκε
µία σειρά χρονίων θεµάτων και κάποια επιλύθηκαν, όπως ήταν η
διαρκής επιµόρφωση των οδοντιάτρων µε τον ν.4486/2017, άλλα
βρίσκονται στο στάδιο της επεξεργασίας, όπως ο κώδικας και το
τελευταίο, που είναι και το θέµα της ερώτησής µας, η πρωτοβου-
λία για την παροχή προληπτικής οδοντιατρικής φροντίδας στις
ηλικίες έξι µέχρι δώδεκα ετών. 

Είχαν δροµολογηθεί οι εξελίξεις, αλλά η παρεµβολή των εκλο-
γών για την ανάδειξη του Δ.Σ. της Ελληνικής Οδοντιατρικής Οµο-
σπονδίας και των ευρωπαϊκών και οι εθνικών εκλογών, είχε ως
αποτέλεσµα να µη γίνει κατορθωτό να υλοποιηθεί αυτή η πρω-
τοβουλία. 

Θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, αν υπάρχει πρόθεση -
για το 2019 είναι κάπως δύσκολο- στον προϋπολογισµό του 2020
να ενταχθεί αυτό το πρόγραµµα που αφορά την πρόληψη για τα
παιδιά της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, που είναι ένας ικανός
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αριθµός.
Ευχαριστώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Βουλευτά, προϋπόθεση για να υλοποιηθεί οποιαδήποτε δράση
αποτελεί η ύπαρξη των κατάλληλων πόρων και κανονιστικών
πράξεων. Με απλά λόγια θα πρέπει να υπάρχουν διαθέσιµα τα
χρήµατα για την κάλυψη των δαπανών. Δεν αρκεί µόνο η νοµο-
θέτηση κάποιων δράσεων. 

Με τον ν.4486/2017, πράγµατι, η προηγούµενη κυβέρνηση νο-
µοθέτησε την παροχή πρωτοβάθµιας οδοντιατρικής φροντίδας
υγείας για τις ηλικίες από έξι έως δώδεκα ετών. Απαραίτητη,
όµως, κατά τον νόµο ήταν η έκδοση υπουργικής απόφασης για
τη διαδικασία παροχής και τις άλλες λεπτοµέρειες που καθόρι-
ζαν το ύψος της αποζηµίωσης, για παράδειγµα, τον χρόνο και
τον τρόπο ελέγχου, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
για την υλοποίηση του νόµου.

Δυστυχώς, από την έκδοση του ΦΕΚ του νόµου από τον Μάρ-
τιο του 2019 έως και τον Ιούλιο του ιδίου έτους δεν υπήρξε καµ-
µία τέτοια απόφαση. Επιπλέον, έναν σχεδόν µήνα πριν τις εθνικές
εκλογές της 7ης Ιουλίου, το Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΟΠΥΥ µε-
τέφερε τα �του ποσού της προβλεφθείσας δαπάνης σε άλλον κω-
δικό, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχουν χρήµατα. Εποµένως
κληθήκαµε να διαχειριστούµε σχεδόν τίποτα.

Άρα, σε ό,τι αφορά στην ερώτησή σας, θα πρέπει να σας πω
ότι, βεβαίως, το 2019 βαίνει προς το τέλος και οι προϋπολογισµοί
είναι καθορισµένοι ήδη και εξετάζουµε τι θα γίνει το 2020. Θέλω
να τονίσω σε αυτό το σηµείο ότι τόσο προεκλογικά όσο και τώρα
έχουµε τονίσει ότι δίνουµε µεγάλη σηµασία στην προληπτική ια-
τρική και σε δράσεις, όπως είναι η οδοντιατρική φροντίδα και η
στοµατική υγεία, που είναι δράσεις προληπτικής ιατρικής, µε ένα
συγκεκριµένο σχέδιο το οποίο αναπτύσσουµε και πιστεύω ότι
προς αυτή την κατεύθυνση θα είµαστε σε θέση τουλάχιστον να
καλύψουµε τις ευαίσθητες αυτές ηλικίες, εφόσον η δηµοσιονο-
µική κατάσταση µας το επιτρέπει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, να τονίσουµε ότι η δέσµευση για

τον ΕΟΠΥΥ του συγκεκριµένου ποσού, το οποίο ανερχόταν στα
40.093.280 ευρώ, υπήρχε στον προϋπολογισµό. Απλώς µεσολά-
βησαν οι εκλογές, όπως είπα, στην οµοσπονδία, η οποία ζήτησε
µια παράταση, επειδή ήταν και προεκλογική περίοδος, ούτως
ώστε να δώσει απάντηση.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι, όντως, µέρος αυτών των
χρηµάτων, από τα 40 εκατοµµύρια ευρώ, που ήταν δεσµευµένα
στον προϋπολογισµό, δόθηκε ούτως ώστε να ανακουφιστεί η δα-
πάνη στα εξεταστικά κέντρα.

Πέρα από αυτό, όµως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω ότι,
κάνοντας µια ανάγνωση στην κατανοµή του αριθµού των παι-
διών, απευθύνεται σε έναν αριθµό επτακόσιες ογδόντα τρεις χι-
λιάδες τριακόσια ενενήντα τέσσερα παιδιά, που θα αφορούσε
στην προληπτική οδοντιατρική εξέταση.

Εάν παρατηρήσει κανείς τις ηλικίες, µπορεί να βγάλει και άλλα
συµπεράσµατα, όπως ότι έχουµε τη µείωση του αριθµού των παι-
διών από εκατόν δεκαπέντε χιλιάδες το 2007 σε ενενήντα επτά
χιλιάδες εκατόν εξήντα τρία το 2013. Έχουµε, δηλαδή, µείωση
του νεανικού πληθυσµού και των παιδιών. Άρα, λοιπόν, η παροχή
προληπτικής οδοντιατρικής στα παιδιά θα είναι ακόµα ένα κίνη-
τρο για την αντιµετώπιση της υπογεννητικότητας.

Πέρα από αυτό, όµως, νοµίζω ότι θα πρέπει όχι απλά να δούµε
αν το επιτρέψουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες. Εξάλλου, περι-
µένουµε ανάπτυξη 4% και έσοδα στον προϋπολογισµό, οπότε
µπορεί να δηµιουργηθεί εκείνο το δηµοσιονοµικό κενό, ούτως
ώστε να µπορέσει να υλοποιηθεί αυτή η πρωτοβουλία.

Θέλω να πω ότι αυτό αφορά τα παιδιά και τη στοµατική υγεία
τους, που, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, ως γιατρός, το στόµα
είναι ο καθρέφτης της υγείας του σώµατος του ανθρώπου. Εκ-
δηλώνονται πάρα πολλές ασθένειες στο στόµα, άρα, λοιπόν, µια
έµφαση στην πρόληψη θα είναι ικανή να προλάβει ασθένειες οι
οποίες υπάρχει δυνατότητα να εκδηλωθούν στο σώµα.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, νοµίζω ότι θα πρέπει όχι µόνο για
το 2020, αλλά γενικά να θεσµοθετηθεί και να νοµοθετηθεί η πα-
ροχή οδοντιατρικής περίθαλψης στα παιδιά της πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης, αλλά παράλληλα να ληφθεί µέριµνα, ούτως ώστε,
πέρα από την παροχή οδοντιατρικής φροντίδας που παρέχεται
από το δηµόσιο σύστηµα υγείας, να δοθεί η δυνατότητα και
στους ελεύθερους επαγγελµατίες, ώστε να µπορούν οι οδοντια-
τρικοί ασθενείς να τύχουν της περίθαλψης από το κράτος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχω να προσθέσω κάτι. Νοµίζω ότι συµφωνεί ο κύριος

Βουλευτής σε αυτά τα οποία είπα. Θα ήθελα να τονίσω για µια
ακόµη φορά ότι η πρόληψη και η προαγωγή της υγείας, βεβαίως,
είναι πυλώνες της βιωσιµότητας και καλής λειτουργίας ενός συ-
στήµατος υγείας και ευηµερίας του πληθυσµού.

Έχουµε πει ότι δίνουµε προτεραιότητα στην πρόληψη κυρίως
µέσα από τα σχολεία και σε ό,τι αφορά την οδοντιατρική περί-
θαλψη σε δράσεις στοµατικής υγείας. Θα δείτε σύντοµα το σχέ-
διό µας για τη δηµόσια υγεία και την πρόληψη, που θα περιλαµ-
βάνει και αυτά τα οποία αναφέρετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα ερχόµαστε

στην κανονικότητα! 
Για να εξυπηρετήσουµε τον κ. Θραψανιώτη, που η ερώτησή

του ήταν έβδοµη στον αριθµό, µε συναίνεση των συναδέλφων,
του δώσαµε τον λόγο. Η σειρά δεν ήταν αυτή.

Τώρα, λοιπόν, θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 88/11-10-
2019 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λαρίσης
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υ-
πουργό Υγείας, µε θέµα: «Θύµατα της γραφειοκρατίας οι κινητές
µονάδες παροχής πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στη Θεσσα-
λία».

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, νο-

µίζω ότι είναι από τις στιγµές που στο Κοινοβούλιο επιβεβαιώνε-
ται η ισχύς και η δύναµη των επίκαιρων ερωτήσεων. Και αυτό
τουλάχιστον, θεσµικά, κύριε Πρόεδρε, όταν µας δίνεται η ευκαι-
ρία, νοµίζω ότι πρέπει να το λέµε.

Εγώ το λέω σήµερα, κύριε Υπουργέ, επειδή µετά την κατάθεση
της επίκαιρης ερώτησης, που έγινε την 1η Οκτωβρίου, αναδιπλώ-
θηκε ο Διοικητής της 5ης ΥΠΕ, προφανώς µε εντολή των αρµο-
δίων δικών σας υπηρεσιών- και αντί για τη δήλωσή του ότι θα
µείνουν αχρησιµοποίητες οι κινητές µονάδες, τελικά αποφάσισε
τις δύο από τις τέσσερις κινητές µονάδες που παρείχαν υπηρε-
σίες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στους κατοίκους ορεινών
και αποµακρυσµένων περιοχών της Περιφέρειας Θεσσαλίας να
τις κινήσει ξανά. Όµως, το θέµα δυστυχώς αντιµετωπίστηκε µε
µια ελαφρότητα -για άλλη µια φορά- που δεν ταιριάζει ούτε
στους κατοίκους της περιοχής, αλλά ούτε και στις αρµόδιες υπη-
ρεσίες ενός πολύ κρίσιµου Υπουργείου, του δικού σας Υπουρ-
γείου.

Έτσι, λοιπόν, δηµιουργήθηκε ένα ιδιότυπο καθεστώς που και
άδεια δεν δώσατε σε µια κινητή µονάδα, εκ των οποίων η µία εκ
των δύο έχει εξοπλισµό για εξετάσεις µαστού και η άλλη έχει
προληπτικές µικροβιολογικές εξετάσεις, δεν γνωρίζουµε ακόµη
η µη αδειοδοτηµένη µονάδα που κάνει τις µικροβιολογικές εξε-
τάσεις µε ποια πιστοποίηση, µε ποια τεχνική επάρκεια και µε ποια
άδεια κυκλοφορεί, διότι αυτά κατήγγειλε ο Διοικητής της 5ης

ΥΠΕ. Αυτή είναι η µία όψη του πράγµατος, η πιο απλή.
Η δεύτερη όψη του πράγµατος, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δυ-

στυχώς οι δύο από τις τέσσερις µονάδες βρίσκονται αυτή τη
στιγµή σε ένα οικόπεδο, εξακολουθούν να είναι µη αξιοποιηµέ-
νες, παρά το γεγονός ότι ήταν µια πολυδάπανη διαδικασία η
αγορά τους και η αξιοποίηση τους, απ’ ό,τι πληροφορούµαι, µέ-
σω ενός προγράµµατος ΕΣΠΑ.

Εµείς, λοιπόν, ζητάµε να µας πείτε σήµερα: Έχετε εκδώσει τη
σχετική αδειοδότηση, την τεχνική επάρκεια, την ασφάλεια, την
πιστοποίηση µε την οποία κινείται η µονάδα που αφορά κυρίως
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τις µικροβιολογικές εξετάσεις, αλλά και τις προληπτικές εξετά-
σεις του µαστού;

Και, δεύτερον, τι συµβαίνει µε τις άλλες δύο κινητές µονάδες
από τις τέσσερις που είναι σε ένα οικόπεδο ακόµα και σήµερα;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας

ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Βουλευτά, η πρόσβαση των πολιτών των ορεινών και

αποµακρυσµένων περιοχών της Θεσσαλίας στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας µέσω των κινητών µονάδων δεν διακόπηκε ποτέ.
Οι κινητές µονάδες πράγµατι αποτελούν κοµµάτι της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας και πρέπει να διασφαλίζουµε την οµαλή
και ασφαλή λειτουργία των µονάδων αυτών.

Ίσως γνωρίζετε καλύτερα από µένα ότι η ΥΠΕ είχε τέσσερις
κινητές µονάδες και οι δύο πράγµατι είναι παροπλισµένος και
καµµία από τις τέσσερις δεν έχει άδεια. Εποµένως υπάρχει πρό-
βληµα, το οποίο καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε. Σε αυτό το ση-
µείο εντοπίζεται και η παρέµβαση της Υγειονοµικής Περιφέρειας,
όχι για να διακοπεί το πρόγραµµα, αλλά να βρούµε λύση στο
κοµµάτι της αδειοδότησης. Μάλιστα, η Υγειονοµική Περιφέρεια
προχώρησε σε ενίσχυση των δύο κινητών µονάδων που κυκλο-
φορούν µε µία γενική γιατρό στην κάθε µία και βρισκόµαστε σε
µια διαδικασία ώστε να πάρουν άδεια όλες οι κινητές µονάδες.

Τέλος, αξίζει να καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, το
πρόγραµµα της κινητής µονάδας µαστογραφίας, όπως έχει κα-
ταρτιστεί από την 5η Υγειονοµική Περιφέρεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντο-
ζαµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Λιακούλη, έχε-

τε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς επιβεβαι-

ώσατε στο δεύτερο σκέλος της απάντησής σας ότι η επίκαιρη
ερώτηση κατατέθηκε και τελικά είχε το αποτέλεσµά της. Όταν
λέτε ότι δεν διακόπηκε ποτέ η παροχή της πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας µέσω των κινητών µονάδων και στη συνέχεια λέτε ότι πράγ-
µατι υπήρξε πρόβληµα µε την αδειοδότηση, αντιλαµβάνεστε κι
εσείς -και το λέω µε πολύ σεβασµό στο πρόσωπό σας- ότι αντι-
φάσκετε, διότι η δήλωση του ΥΠΕάρχη µας δεν ήταν ένα κύηµα
της δικής µας φαντασίας, αλλά ήταν µια δηµοσιευµένη δήλωση,
την οποία κι εσείς είδατε και την οποία την αντιµετώπισε προφα-
νώς η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου σας και καλά κάνατε.
Αυτός είναι ο δικός σας ρόλος.

Παρ’ όλα αυτά, σήµερα έρχεστε στο Κοινοβούλιο και µας λέτε
ότι το θέµα δεν το έχετε λύσει, δηλαδή στα τέλη του 2019 ένα
γραφειοκρατικό ζήτηµα µεταξύ του Διοικητή της ΥΠΕ και των
κεντρικών υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας δεν µπορεί να
λυθεί. Σήµερα µας λέτε κάτι ακόµα. Μας λέτε ότι πράγµατι είναι
παροπλισµένες οι δύο µονάδες. Δέχεστε, λοιπόν, ότι είναι παρο-
πλισµένες οι δύο µονάδες, αλλά µας λέτε και κάτι περαιτέρω,
δηλαδή ότι είναι χωρίς άδεια και οι τέσσερις. 

Όταν, πραγµατικά, µας λέτε ότι δεν έχουν άδεια οι τέσσερις
κινητές µονάδες και ήδη ο ΥΠΕάρχης µας έχει κάνει τη δήλωση
ότι ελλείπουν τεχνικές προδιαγραφές και πιστοποιήσεις, εγώ
θέλω να σας ρωτήσω κάτι. Είναι ένα πολύ ευαίσθητο ζήτηµα πι-
στοποίησης και δεν θέλω να µπω σε λεπτοµέρειες και να κατα-
χραστώ τον χρόνο, αλλά θα πω ότι όταν έχουµε πρόληψη µα-
στού, για παράδειγµα, δηλαδή έχουµε απεικονιστικές εργασίες,
όταν έχουµε µικροβιολογικές εργασίες –οι γιατροί τα ξέρουν κα-
λύτερα από εµένα, δεν είµαι γιατρός- αυτό σηµαίνει ότι πρέπει
να έχουµε όλες τις τεχνικές προδιαγραφές και πρέπει να έχουµε
όλες τις πιστοποιήσεις. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, µε την ευκαιρία της δευτερολογίας µου -
και σήµερα αναφαίνεται ότι είναι ένα δεύτερο ζήτηµα, αλλά επό-
µενο της ερώτησής µου- αν αυτές οι άδειες και στις τέσσερις
–που µας λέτε σήµερα- κινητές µονάδες έχουν σχέση µε την πι-
στοποίηση και την ασφάλεια των υπηρεσιών που παρέχουν.

Αυτό, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ, θέλω να το ακούσω στη
δευτερολογία σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα πω ότι η δήλωση του Διοικητή της Υγειονοµικής

Περιφέρειας αφορούσε τη διαπίστωση του προβλήµατος. Επί-
σης, είπατε ότι οι δύο κινητές µονάδες είναι παροπλισµένες. Δεν
είπαµε εµείς κάτι αντίθετο. Μας είπατε ότι βρίσκονται κάπου. Δεν
τίθεται αµφιβολία γι’ αυτό. Αυτό το πρόβληµα προϋπήρχε. Το
διαπιστώσαµε και προσπαθούµε να το επιλύσουµε. 

Κατ’ αρχάς φαντάζοµαι ότι αφορά την άδεια καταλληλότητας
αυτών των κινητών µονάδων, προκειµένου να κινούνται στις πε-
ριοχές αυτές και να προβαίνουν στις προγραµµατισµένες εξετά-
σεις.

Σε ό,τι αφορά τις πιστοποιήσεις, επιτρέψτε µου να πω ότι όλα
τα µηχανήµατα φέρουν τις απαραίτητες πιστοποιήσεις και άδειες
καταλληλότητας και λειτουργίας και λειτουργούν, βεβαίως, µε
διεθνή πρότυπα. Εποµένως δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιο θέµα
προς αυτή την κατεύθυνση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί η τρίτη

µε αριθµό 108/15-10-2019 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Απολύσεις των εργαζοµένων στην καθαριότητα στο Γενικό Νο-
σοκοµείο Νίκαιας».

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Η αλήθεια είναι ότι τα τελευταία χρόνια το θέµα των ελαστικών

σχέσεων εργασίας και ειδικά στα δηµόσια νοσοκοµεία είναι «γάγ-
γραινα», γι’ αυτό υπάρχουν και τόσες συχνές κινητοποιήσεις των
εργαζοµένων.

Ωστόσο, εγώ θα επικεντρωθώ στο Γενικό Νοσοκοµείο Νίκαιας.
Η αλήθεια είναι ότι προκηρύχθηκαν µέσω ΑΣΕΠ θέσεις εργασίας
µε ατοµικές συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου για δύο έτη για τις
ανάγκες της καθαριότητας.

Προσλήφθηκε ο µεγαλύτερος αριθµός από αυτόν που δού-
λευε µε εργολαβικούς. Ωστόσο, είκοσι έµειναν απ’ έξω. Πρόκει-
ται για εργαζόµενους µε προϋπηρεσία από οκτώ µήνες µέχρι
τρία χρόνια σε εργολαβική εταιρεία, η οποία µέχρι τον Μάιο του
2019 είχε αναλάβει την καθαριότητα του νοσοκοµείου. Συνεπώς
έχουν εµπειρία και γνώση του χώρου.

Οι απολύσεις έχουν προχωρήσει, αν και υπήρξαν διαβεβαι-
ώσεις και από τη διοίκηση και από υπηρεσιακούς παράγοντες
του Υπουργείου για το αντίθετο. Βεβαίως παρεµβάσεις υπήρξαν
και από τους εργαζόµενους και στη διοίκηση του νοσοκοµείου
και στη 2η Υγειονοµική Περιφέρεια και στο Υπουργείο Υγείας.
Όµως µέχρι τώρα δεν έχει δοθεί λύση.

Το ίδιο συµβαίνει σε όλα τα νοσοκοµεία. Δεκάδες εργαζόµενοι
έχουν πεταχτεί στον δρόµο, επειδή και η σηµερινή Κυβέρνηση
αλλά και οι προηγούµενες εφαρµόζουν τη στρατηγική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την ανακύκλωση της ανεργίας και την επέ-
κταση των ελαστικών σχέσεων εργασίας. 

Κύριε Υπουργέ, το θέµα της καθαριότητας δεν είναι θέµα συµ-
βάσεων δύο µηνών ή οκτώ µηνών κ.λπ.. Είναι ανάγκη για µόνιµη
και σταθερή δουλειά. Εµείς ανησυχούµε και για τις ενδονοσοκο-
µειακές λοιµώξεις που έχουν αυξηθεί, ότι µπορεί να είναι συνέ-
πεια κι αυτό. Γι’ αυτό σας ζητάµε, στα νοσοκοµεία, να εξασφα-
λιστεί µόνιµη και σταθερή δουλειά για όλους τους εργαζόµε-
νους, αλλά ειδικά να ανακληθούν οι απολύσεις αυτών των είκοσι
εργαζοµένων στο Νοσοκοµείο της Νίκαιας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,

έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Μανωλάκου, επιτρέψτε µου για µια διευκρίνιση σε ό,τι

αφορά την ερώτησή σας. Μιλήσατε για απολύσεις εργαζοµένων.
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Δεν είναι απολύσεις. Είναι λήξεις συµβάσεων. Είναι εργαζόµενοι
στην καθαριότητα µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου οι
οποίες έληξαν και παράλληλα αυτοί οι εργαζόµενοι συµµετείχαν
σε διαγωνισµό του ΑΣΕΠ µε µοριοδότηση της προϋπηρεσίας
τους και είκοσι, πράγµατι, απ’ αυτούς έµειναν εκτός των επιτυ-
χόντων στο συγκεκριµένο διαγωνισµό. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι δεν µπορούµε να παρέµβουµε σε
αυτή τη διαδικασία που είναι µέσω ΑΣΕΠ. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Σε καµµία περίπτωση, βεβαίως, δεν χαιρόµαστε όταν
κάποιος φεύγει από τη θέση εργασίας την οποία έχει. Σας λέω
για µια ακόµη φορά ότι δεν µπορούµε να παρέµβουµε στις δια-
δικασίες του ΑΣΕΠ, σε ό,τι αφορά τη µοριοδότηση των ατόµων
αυτών.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας, πρέπει
να πω ότι χρέος του Υπουργείου Υγείας είναι η φύλαξη των νο-
σοκοµείων, η καθαριότητα και η οµαλή λειτουργία της σίτισης
και προς αυτή την κατεύθυνση, µε σχετικές εγκυκλίους, έχουµε
προσδιορίσει τις επόµενες ενέργειές µας. Με γνώµονα τόσο το
δηµοσιονοµικό όφελος, όσο και την ασφαλή φύλαξη και καθα-
ριότητα των νοσοκοµείων, προχωρούµε σε περαιτέρω ενέργειες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, είκοσι
οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μελισσίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, είναι λήξη συµβά-

σεων, γιατί είναι λίγων µηνών. Όµως, η µοριοδότηση που υπάρ-
χει µπορεί να αλλάξει, και µε νέο τρόπο να ενισχυθούν τα µόρια
της πείρας ακριβώς για αυτούς τους εργαζοµένους. Και το λέω,
γιατί δεν ζητιανεύουν τη δουλειά. Έχουν εµπειρία, το αντικείµενο
το ξέρουν όπως και τον εργασιακό χώρο του νοσοκοµείου. Αυτά
µπορούν να δώσουν επιπλέον µόρια.

Εξάλλου το Νοσοκοµείο της Νίκαιας είναι ένα πολύ µεγάλο νο-
σοκοµείο. Δεν εξυπηρετεί µόνο τους δήµους του Πειραιά αλλά
και των νησιών και της επαρχίας και πολλές συνοικίες λαϊκές αλ-
λά και φτωχές. Οι ανάγκες είναι µεγάλες. Χρειάζονται και αυτοί
οι άνθρωποι. Δεν είναι µόνο γυναίκες αλλά είναι και άντρες που
µπορούν να κάνουν και πιο βαριές δουλειές όπως µεταφορές.

Εξάλλου εγώ θέλω να σας πω -και νοµίζω ότι πρέπει να το ξέ-
ρετε- ότι υπήρξε οµόφωνη απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
του νοσοκοµείου που ζητούσε την πρόσληψη αυτών των είκοσι
ατόµων και έχει ζητήσει και ο υποδιοικητής του νοσοκοµείου να
κρατηθούν. Επίσης, όλες οι αποφάσεις του σωµατείου του νο-
σοκοµείου είναι οµόφωνες. Υπό αυτή την έννοια φαίνεται ότι
υπάρχει αναγκαιότητα για την πρόσληψη αυτών των ατόµων.

Σε ό,τι αφορά τις ελαστικές σχέσεις εργασίας σε αυτούς τους
τοµείς, όπως φύλαξης, καθαριότητας, σίτισης κ.λπ., να σας πω
ότι είναι µορφές που εκµεταλλεύονται πολύ στεγνά και δεν θα
έπρεπε να υπάρχουν. Εξάλλου η ανασφάλεια, η αβεβαιότητα και
η απληρωσιά πηγαίνουν µαζί µε την οµηρία. 

Σήµερα στα δηµόσια νοσοκοµεία υπάρχουν δεκαπέντε χιλιά-
δες άνθρωποι, δηλαδή είναι περίπου το 20% του συνόλου που
έχει ελαστικές µορφές εργασίας. Αυτές οι συµβάσεις τελει-
ώνουν, χρειάζεται να γίνει επαναπρόσληψη, µένουν κενά, δηµι-
ουργούνται πολλά προβλήµατα. 

Δεν είναι τυχαίο ότι στις 23 του µήνα υπάρχει παναττική κινη-
τοποίηση των εργαζοµένων σε όλα τα δηµόσια νοσοκοµεία ακρι-
βώς για την κατάργηση των εργολαβικών και των ελαστικών
µορφών εργασίας.

Συνεπώς, θα σας ζητούσα να δείτε θετικά το ζήτηµα της επα-
ναπρόσληψης των είκοσι αυτών που έχει λήξει η σύµβασή τους,
όπως και των προηγούµενων που πήρατε µέσω ΑΣΕΠ –υπάρχει
άλλωστε τέτοια δυνατότητα, γιατί χρειάζονται- αλλά και την κα-
τάργηση των εργολαβικών και των ελαστικών µορφών εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Μανωλάκου, δεν είπε κανείς ότι οι άνθρωποι αυτοί ζη-

τιανεύουν και σε καµµία περίπτωση δεν θέλουµε να παραβιάζεται
ο νόµος σε ό,τι αφορά τα εργασιακά δικαιώµατα. Νοµίζω ότι η
Κυβέρνηση το έχει καταστήσει σαφές προς πάσα κατεύθυνση.

Σε ό,τι αφορά τους είκοσι ανθρώπους, νοµίζω ότι θα υπάρξει
δυνατότητα σε άλλες προκηρύξεις να λάβουν µέρος, αλλά σε
κάθε περίπτωση δεν νοµίζω ότι µπορούµε ως Υπουργείο Υγείας
να παρακάµψουµε νόµιµες διαδικασίες και, βεβαίως, το ΑΣΕΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 102/15-10-2019 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παύλου Πολάκη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυνάν»
και εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος».

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε τη σηµερινή ερώτηση, θέλω να διευκρινίσω

τις προθέσεις σας. Όπως ξέρετε, η ιστορία του «Ερρίκος Ντυ-
νάν» είναι µία πολύχρονη και πονεµένη ιστορία. Πριν από λίγα
χρόνια το νοσοκοµείο- µέσα και από τη σκανδαλώδη διαχείριση
των προηγούµενων διοικήσεων, τη συσσώρευση χρεών, τους αν-
ταγωνισµούς µε άλλους ιδιωτικούς οµίλους, όπως Βγενόπουλου
κ.λπ.- έφτασε στα πρόθυρα της χρεοκοπίας. 

Τότε µε µία σειρά από σκανδαλώδεις ρυθµίσεις -οι οποίες ανα-
δείχθηκαν και στην εξεταστική επιτροπή της Βουλής- µε κάποι-
ους νόµους που ψηφίστηκαν, κατέληξε τελικά να το αγοράσει
µία εταιρεία ονόµατι «ΗΜΙΘΕΑ», της Τράπεζας Πειραιώς, που
ενώ εµφάνιζε κέρδη 3.000 ευρώ, ανέλαβε χρέη 110 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ.

Τέλος πάντων µη µείνουµε πολύ σ’ αυτά. Το νοσοκοµείο πέ-
ρασε στην ιδιοκτησία της Τράπεζας Πειραιώς. Με µία πρωτο-
φανή νοµοθετική ρύθµιση, του κ. Βορίδη τότε, η άδεια ίδρυσης
του νοσοκοµείου µετατράπηκε σε άδεια ιδιωτικής κλινικής, για
να µπορέσει να λειτουργήσει στα πλαίσια του καθαρόαιµου ιδιω-
τικού τοµέα. Είναι µία ιδιωτική κλινική, δηλαδή, της οποίας ιδιο-
κτήτης είναι η Τράπεζα Πειραιώς.

Εδώ και αρκετό καιρό, µε βάση και τις οδηγίες που έχουν
πάρει από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα οι τράπεζες, ήθελε
να πουλήσει, να ξεφορτωθεί αυτό το περιουσιακό στοιχείο, που
δεν αποτελεί αντικείµενο χρηµατοοικονοµικής δραστηριότητας.

Εµείς είχαµε βρεθεί µε τη διοίκηση της Τράπεζας Πειραιώς και
είχαµε εκφράσει την πρόθεσή µας -µιλάω για τέλη του 2017,
αρχές του 2018- να επιστρέψει το Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυνάν»
στον δηµόσιο τοµέα. Μάλιστα τους είχαµε κάνει µία πρόταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν µας άκουσαν και προχώρησαν, χωρίς να µας ενηµερώ-
σουν, σε δηµόσιο διαγωνισµό εκδήλωσης ενδιαφέροντος µε ανα-
κοίνωση σε χρηµατοοικονοµικές σελίδες κ.λπ., για να πουληθεί
το Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυνάν» σε κάποια ιδιωτική επιχείρηση. 

Τότε, εµείς, σε συνεννόηση µε το Ίδρυµα Ωνάση, υπογράψαµε
µία συµφωνία συνεργασίας στις 26-7-2018. Αυτή η συµφωνία συ-
νεργασίας έλεγε ότι συνεργάζεται το ελληνικό δηµόσιο µε το
Ίδρυµα Ωνάση και το Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο. Έχει
υπογραφεί από τέσσερις Υπουργούς αυτό και από τον Πρόεδρο
του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου και από τον Πρό-
εδρο του Ιδρύµατος Ωνάση, τον κ. Παπαδηµητρίου. 

Εκεί έλεγε ότι θα επιδιώξει να συµµετέχει το Ίδρυµα Ωνάση
µέσω θυγατρικής του στον διαγωνισµό αυτό, να αποκτήσει κατά
πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή το Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυ-
νάν», και την ίδια ηµέρα θα το δωρίσει άνευ ανταλλάγµατος στο
Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο, προκειµένου να αποτελέσει
πλέον το «Ερρίκος Ντυνάν» ένα από τα τρία νοσηλευτικά ιδρύ-
µατα του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου. Το δεύτερο
θα ήταν το Μεταµοσχευτικό Κέντρο, µε το οποίο, όπως ξέρετε,
υπογράψαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, να µην
πλατειάζετε. Δεν θα δώσω απεριόριστο χρόνο. Ήδη σας έχω
αφήσει αρκετό χρόνο. Επειδή έχει ενδιαφέρον, σας αφήνω να µι-
λήσετε πλέον του χρόνου. 
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αποτελούσε, λοιπόν, ένα από τα τρία νοσηλευτικά ιδρύ-

µατα του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου. Το ένα ήταν
το γνωστό «Ωνάσειο». Το άλλο θα ήταν το Μεταµοσχευτικό Κέν-
τρο, το οποίο, απ’ ό,τι µαθαίνω µε βάση και τη νοµοθέτηση, ξεκι-
νάει όπου να ’ναι. 

Με βάση αυτή τη συµφωνία στις 15-10-18 ολοκληρώθηκε η
φάση των δεσµευτικών προσφορών του διαγωνισµού, που κρί-
θηκε γόνιµος από την «PRICEWATERHOUSECOOPERS», που
ήταν ο σύµβουλος της πώλησης.

Έγιναν τρεις προτάσεις. Η καλύτερη ήταν η πρόταση που κα-
ταθέσαµε εµείς. Ήταν 78 εκατοµµύρια, 5 εκατοµµύρια το Ίδρυµα
«Ωνάση», 73 το ελληνικό δηµόσιο σε βάθος κάποιου χρόνου. 

Άρχισε η τράπεζα να κάνει «τζιριτζάκια». Ενώ σε προηγούµενο
διαγωνισµό είχε πάρει 40 εκατοµµύρια, ενώ όλες οι χρηµατοοι-
κονοµικές σελίδες έλεγαν ότι δεν θα πάρει πάνω από 60-65 εκα-
τοµµύρια άντε 70, φαίνεται ότι είδε «ψητό» και άρχισαν να λένε
ότι «θέλουµε παραπάνω, δεν γίνεται, έχουµε αναλάβει τα έργα». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, συντο-
µεύετε. Δεν έχετε κάποιο προνόµιο παραπάνω από τους άλλους
συναδέλφους. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εδώ µιλάµε, κύριε Κακλαµάνη, για ένα
µεγάλο νοσηλευτικό ίδρυµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τότε κάντε επίκαιρη
επερώτηση, για να έχετε άπλετο χρόνο. Δεν προτίθεµαι να κάνω
περαιτέρω διάκριση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η επιστροφή του στο δηµόσιο θα ενισχύ-
σει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υποδείξεις σε εµένα
όταν είµαι στην Έδρα δεν θα κάνετε, κύριε Πολάκη. Σας έχω
αφήσει, αντί για δύο, πέντε λεπτά. Εντός τριάντα δευτερολέπτων
θα κλείσετε, διαφορετικά θα κλείσω εγώ το µικρόφωνο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µε µαλώνετε, κύριε Κακλαµάνη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα σας µαλώνω,

αλλά δεν θα µου κάνετε υπόδειξη. 
Παρακαλώ, συνεχίστε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Προχώρησε η διαπραγµάτευση και στις

αρχές του 2019, χωρίς να κηρυχθεί ποτέ άγονος ο διαγωνισµός,
καταθέσαµε δεύτερη πρόταση µε βελτιωµένο τίµηµα 88 εκατοµ-
µυρίων ευρώ από τα οποία 78 εκατοµµύρια το ελληνικό δηµόσιο,
µε πληρωµή σε βάθος δεκαπενταετίας και 10 εκατοµµύρια το
Ίδρυµα «Ωνάση».

Συνεχίστηκε η διαπραγµάτευση, σκλήρυναν αρκετά τα πράγ-
µατα και µε παρέµβαση του τότε Πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα
σε συνάντηση η οποία έγινε στις 6-5-2019, ανακοινώθηκε ότι το
ελληνικό δηµόσιο δίνει 100 εκατοµµύρια σε βάθος δεκαπενταε-
τίας και 10 εκατοµµύρια το Ίδρυµα Ωνάση. Επίσης, ανακοινώ-
θηκε στα µέσα -γιατί έγινε δεκτή, βέβαια, αυτή η ιστορία κατ’
αρχάς και από τον εκπρόσωπο της τράπεζας που ήταν στη συ-
νάντηση- ότι προχωράµε στην επαναπόκτηση του «Ερρίκος Ντυ-
νάν» από τον δηµόσιο τοµέα. 

Συνεχίστηκαν οι διαπραγµατεύσεις του τεχνικού µέρους πλέ-
ον, του πώς ακριβώς θα αποτυπωθεί αυτό στη συµφωνία, γιατί
υπήρχαν και κάποιοι «σκελετοί» στα ντουλάπια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διατυπώσετε το ερώ-
τηµα, κύριε Πολάκη. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το ερώτηµα είναι: Φτάσαµε σ’ αυτό το
σηµείο. Εσείς ως Κυβέρνηση θα το συνεχίσετε; Θα ολοκληρωθεί
αυτός ο διαγωνισµός; Θα προχωρήσουµε στην επαναφορά του
«Ερρίκος Ντυνάν» έτσι όπως είχαµε προγραµµατίσει και αρχικά
συµφωνήσει µε τη διοίκηση της τράπεζας; Ποια είναι η πολιτική
σας βούληση; 

Έπρεπε να τα πω αυτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι γνωστά αυτά.

Τα έχετε πει άλλες δέκα φορές.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, δεν είναι γνωστά, κάθε µέρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,

έχετε τον λόγο. Θα έχετε κι εσείς άνεση χρόνου, µην έχετε
άγχος, για να δώσετε πλήρη απάντηση, εφόσον χρειαστείτε
χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας

ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Και για τον χρόνο µπορώ να
χρησιµοποιήσω από τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα χρησιµοποι-
ήσετε από την δευτερολογία. Θα υπάρχει ανοχή στην πρωτολο-
γία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας
ευχαριστώ.

Θα είµαι –πιστεύω- στον χρόνο.
Κύριε Πολάκη, ευχαριστούµε, κατ’ αρχάς, πολύ για την ερώ-

τηση, γιατί µας δίνει τη δυνατότητα να ξεκαθαρίσουµε κάποια
πράγµατα. Και προσωπικά εγώ το γνωρίζω πολύ καλά το θέµα,
γιατί το 2014 ήµουν Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Υγείας.

Επιτρέψτε µου µία σύντοµη, µικρή ιστορική αναδροµή. Στην
εισαγωγή της ερώτησής σας αναφέρεστε στις περιπέτειες που
ταλάνισαν χρόνια το Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυνάν» και το έφε-
ραν στα πρόθυρα της χρεοκοπίας. Σας ενδιαφέρει εποµένως η
τύχη ενός ιδιωτικού νοσηλευτικού ιδρύµατος, που λειτουργούσε
µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Αυτό είναι µία ευχά-
ριστη είδηση για µας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι βέβαια.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Το

«Ερρίκος Ντυνάν» ήταν ένα κοινωφελές ίδρυµα, που, πράγµατι,
είχε δηµιουργήσει χρέη 300 εκατοµµυρίων ευρώ. Το 2014 επο-
µένως υπήρχαν τρεις λύσεις. 

Η πρώτη, ήταν να ενταχθεί στο ΕΣΥ -που θέλατε και εσείς-
φορτώνοντας το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε ένα νοσοκοµείο µε
χρέη 300 εκατοµµυρίων ευρώ, όταν ο συνολικός προϋπολογι-
σµός των εκατόν τριάντα νοσοκοµείων της χώρας ήταν 1,5 δισε-
κατοµµύριο ευρώ. 

Δεύτερη λύση, ήταν να το αφήσουµε στην τύχη του. Αυτό θα
σήµαινε πλειστηριασµό σε πολύ χαµηλή αξία -καθώς θα έχανε
την άδεια και θα το πουλούσαµε απλά ως κτήριο- κλείσιµο του
νοσοκοµείου και απώλεια των θέσεων εργασίας. Αυτό το απο-
τρέψαµε, µε τις νοµοθετικές παρεµβάσεις στις οποίες αναφερ-
θήκατε.

Τρίτη λύση. Βγήκε στον πλειστηριασµό από την πιστώτρια τρά-
πεζα στο πολύ µεγάλο ποσό των 115 εκατοµµυρίων ευρώ. Για
ποιον λόγο; Διότι δεχτήκαµε να βγει στον πλειστηριασµό η κλι-
νική, εφόσον δεν χάνει την άδεια λειτουργίας της -αυτό µόνο ψη-
φίσαµε- γιατί κανείς δεν θα έπαιρνε ένα κενό κτήριο. Έτσι βγήκε
το ποσό των 115 εκατοµµυρίων ευρώ. Διασφαλίστηκαν οι θέσεις
εργασίας, πληρώθηκαν τα ασφαλιστικά ταµεία και το προσωπικό.

Και ναι, κύριε Πολάκη, η κοινωνικά ανάλγητη κυβέρνηση Σα-
µαρά διασφάλισε τις θέσεις εργασίας και µε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου τότε παρείχε ασφαλιστική ενηµερότητα στο
ίδρυµα, προκειµένου να συνεχίσει να πληρώνει τους εργαζόµε-
νους. 

Επιπλέον µεριµνήσαµε, ώστε το Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυ-
νάν» να συνεχίσει να λειτουργεί ως νοσοκοµείο και να µη χάσει
την άδειά του. Και, πράγµατι, η καλύτερη µέχρι τότε πρόταση
ήταν 55 εκατοµµύρια ευρώ και εκπλειστηριάστηκε στα 115 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Και την εποχή εκείνη η κεφαλαιοποίηση του «Ιατρικού Οµίλου»
ήταν 69 εκατοµµύρια ευρώ, του «Υγεία» 55 εκατοµµύρια ευρώ
και του «Ιασώ» 42 εκατοµµύρια ευρώ. Ο δε πλειστηριασµός ήταν
ανοικτός και µπορούσε να εµφανιστεί ο οποιοσδήποτε το επιθυ-
µούσε και να κάνει καλύτερη πρόταση. Και µε το ποσό των 115
εκατοµµυρίων ευρώ τι κάναµε; Πληρώσαµε πρώτα τα ασφαλι-
στικά ταµεία, τις εισφορές των εργαζοµένων -δώσαµε 12 εκα-
τοµµύρια ευρώ στους εργαζόµενους- την εφορία και µετά ακο-
λούθησαν οι προµηθευτές.

Ας δούµε τώρα τι προσπαθήσατε εσείς να κάνετε. Κινήσατε
ουσιαστικά θέµα κρατικοποίησης του «Ερρίκος Ντυνάν». Το «Ερ-
ρίκος Ντυνάν» δεν ήταν ποτέ δηµόσιο, γιατί γυρνούσατε και λέ-
γατε ότι επιστρέφει στο δηµόσιο. Όµως δεν το ολοκληρώσατε
-όπως είπατε και εσείς- αλλά ούτε και το δροµολογήσατε, ουσια-
στικά, παρά µόνο δηµιουργήσατε εντυπώσεις ότι επιστρέφει στο
δηµόσιο, ένα ίδρυµα το οποίο δεν ήταν στο δηµόσιο.

Και αναφέροµαι σε κρατικοποίηση, γιατί ουσιαστικά το δάνειο
των 110 εκατοµµυρίων ευρώ αφορούσε σε κρατική χρηµατοδό-
τηση, προκειµένου να αγοραστεί το «Ερρίκος Ντυνάν», αφού το
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δάνειο θα πληρωνόταν από το δηµόσιο διότι θα απαλλασσόταν
το «Ωνάσειο» από το rebate και το clawback και το 20% των λει-
τουργικών εξόδων του θα πήγαινε στην αποπληρωµή του δα-
νείου. Και αναφέροµαι σε κρατικοποίηση, γιατί ουσιαστικά το
δάνειο των 110 εκατοµµυρίων ευρώ αφορούσε σε κρατική χρη-
µατοδότηση, προκειµένου να αγοραστεί το «Ερρίκος Ντυνάν»,
αφού το δάνειο θα πληρωνόταν από το δηµόσιο, διότι θα απαλ-
λασσόταν το «Ωνάσειο» από το rebate και το clawback, και το
20% των λειτουργικών εξόδων του θα πήγαινε στην αποπληρωµή
του δανείου.

Άρα η εξαγορά αυτή δεν θα λειτουργούσε ωφέλιµα προς το
ελληνικό δηµόσιο αλλά θα επιβάρυνε ακόµα περισσότερο τον
κρατικό προϋπολογισµό. Και όλο αυτό χωρίς σχέδιο διασφάλι-
σης των εργασιακών σχέσεων. Γιατί γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι
εργασιακές σχέσεις στα δύο νοσοκοµεία είναι διαφορετικές.

Αναρωτιέµαι δε τα εξής: Ποια αρµόδια αρχή -γιατί αναφερθή-
κατε σε µία θυγατρική εταιρεία της Τράπεζας Πειραιώς- θα ενέ-
κρινε τη συγκεκριµένη πώληση µε την καταβολή 10 εκατοµµυ-
ρίων µόνο σε µετρητά, ενώ η αρχική προσφορά του «Ωνασείου»,
όπως λέτε στην ερώτησή σας, ήταν 78 εκατοµµύρια;

Ποια αρµόδια αρχή θα επέτρεπε την αγορά της «ΗΜΙΘΕΑ»
από µία µονοπρόσωπη ΙΚΕ, την οποία συστήσατε για το σκοπό
αυτό; Και πώς ήσασταν σίγουροι για την οµόφωνη έγκριση της
συναλλαγής αυτής από το διοικητικό συµβούλιο της τράπεζας;

Θέλω, όµως, να αναφέρω το πιο σηµαντικό και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε: Ο διαγωνισµός για την πώληση του «Ερρίκος Ντυνάν»
είναι ένας ιδιωτικός διαγωνισµός και εποµένως, η κυβέρνησή σας
δεν έπρεπε να αναµειχθεί, γιατί η δουλειά κάθε κυβέρνησης είναι
να µην παρεµβαίνει σε ιδιωτικούς διαγωνισµούς. Η δουλειά της
κυβέρνησης είναι να δηµιουργεί ευνοϊκό επενδυτικό περιβάλλον
και να ευδοκιµούν επενδύσεις. Και λέω ότι αναµειχθήκατε διότι
είναι γνωστές στην αγορά οι πιέσεις που άσκησε η Κυβέρνησή
σας σε επενδυτικά σχήµατα του εξωτερικού, προκειµένου να
αποσύρουν τις προσφορές τους και να µείνει µόνο η δεσµευτική
προσφορά από την πλευρά του «Ωνασείου».

Με άλλα λόγια, στείλατε το µήνυµα στις αγορές «µην τολµή-
σετε και έρθετε να επενδύσετε στη χώρα». Το δηµόσιο έκανε µια
ωµή παρέµβαση σε µια διαδικασία που αφορά στον ιδιωτικό
τοµέα και προέβη σε εξαναγκασµό. Αντιµετωπίσατε το ζήτηµα
µε προχειρότητα και ερασιτεχνισµό, µε µοναδικό στόχο τη δηµι-
ουργία εντυπώσεων. 

Απαντώ στην ερώτησή σας: Η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να
ανακατευτεί σε µια διαδικασία που αφορά ιδιωτικούς διαγωνι-
σµούς. Αποσκοπούµε στην προσέλκυση επενδύσεων και στη δη-
µιουργία φιλικού επενδυτικού περιβάλλοντος. Στόχος µας είναι
να διασφαλίσουµε τον δηµόσιο χαρακτήρα του συστήµατος
υγείας, ενός συστήµατος που συνυπάρχει τόσο ο κρατικός το-
µέας όσο και ο ιδιωτικός. 

Το «Ερρίκος Ντυνάν» υπηρετεί το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
αφού έχει σύµβαση βεβαίως µε τον ΕΟΠΥΥ και δεν µας απασχο-
λεί το ζήτηµα κρατικοποίησης του «Ερρίκος Ντυνάν». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πολάκη, έχετε

τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν θα µείνω στην αναδροµή που κά-

νατε. Δεν θα συµφωνήσουµε. Αναδείχθηκαν αυτά και στην εξε-
ταστική επιτροπή, τι και πώς και τι έκανε η ανάλγητη ή µη ανάλ-
γητη κυβέρνηση Σαµαρά. Απλά φαίνεται, όποιος δεν θέλει να ζυ-
µώσει δέκα µέρες κοσκινίζει. Εδώ απαντήσατε ότι δεν σας ενδια-
φέρει. 

Ακούστε, µε λίγα λόγια, όµως τι θα συµβεί από εδώ και πέρα.
Να ξέρει ο κόσµος και οι εργαζόµενοι του «Ντυνάν» ότι εσείς το
Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυνάν» το αφήνετε να εξελιχθεί σε έναν
διαγωνισµό -ή καινούργιο που θα κάνει ή αυτόν εδώ- γιατί ουσια-
στικά δεν προχωράτε τη συµφωνία συνεργασίας την οποία
έχουµε υπογράψει µε το «Ωνάσειο». 

Ακούστε, βεβαίως και παρεµβήκαµε, δεν είναι ψόγος, είναι πε-
ρηφάνια µας. Βεβαίως και παρεµβήκαµε και είπαµε ότι αντί να
πάρει η Τράπεζα Πειραιώς 50-60 εκατοµµύρια ευρώ από ένα
ιδιωτικό fund και να πάει αυτό το στολίδι στον ιδιωτικό τοµέα,
εµείς ναι, δίνουµε -γιατί αυτή ήταν η πολιτική µας επιλογή- ανα-

διανοµή υπέρ του δηµόσιου τοµέα. 
Σας αφήσαµε 37 δισεκατοµµύρια, κύριε Κοντοζαµάνη. Από το

υπερπλεόνασµα µπορούσε κάλλιστα να καλυφθεί σε βάθος χρό-
νου η αποπληρωµή του δανείου. Δεν είναι αλήθεια αυτό που
λέτε, γιατί λέτε µισές αλήθειες. Δεν είναι αλήθεια αυτό που λέ-
γατε ότι θα έπαιρναν µόνο τα 10 εκατοµµύρια ευρώ του «Ωνα-
σείου» στην  αρχή, θα έπαιρναν  και από το ελληνικό δηµόσιο. 

Να ξέρει, λοιπόν, ο κόσµος ότι τώρα εσείς θα αφήσετε να εξε-
λιχθεί ένας διαγωνισµός στον οποίο θα το πουλήσουν οι της Τρά-
πεζας Πειραιώς µε ένα ποσό που σίγουρα δεν πρόκειται να
φτάσει αυτό, γιατί από τη στιγµή που ασχολείστε και µε τα οικο-
νοµικά ξέρετε πολύ καλά ότι δεν επρόκειτο κάποιος να δώσει
αυτό το ποσό. 

Εµείς θέλαµε να ενταχθεί στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, να
είναι ένα από τα τρία νοσοκοµεία του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουρ-
γικού Κέντρου» -είπα ότι το δεύτερο θα ήταν το «Ωνάσειο Μετα-
µοσχευτικό», που θα ξεκινήσει τώρα να κτίζεται- και δεν υπήρχε
κανένα πρόβληµα µε το προσωπικό, απολύτως κανένα. Με βάση
τη νοµοθέτηση που είχαµε κάνει για το «Ωνάσειο Μεταµοσχευ-
τικό» και τον τρόπο που αλλάξαµε το εργασιακό καθεστώς στο
«Ωνάσειο» και συµφώνησαν και οι εργαζόµενοι, αντίστοιχο πράγ-
µα θα γινόταν, γιατί εκεί θα µεταφέρονταν και αυτοί οι εργαζό-
µενοι. Δεν υπήρχε θέµα ούτε ορίου προσλήψεων ενός προς
πέντε, ούτε ενός προς έναν, ούτε οτιδήποτε. Θα εξασφαλίζονταν
τα εργασιακά τους δικαιώµατα και βέβαια θα ενισχυόταν το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας µε µια µεγάλη νοσηλευτική µονάδα, η
οποία θα µπορούσε να ανταγωνιστεί ευθέως µια σειρά από µε-
γάλα ιδιωτικά «µαγαζιά» που υπάρχουν εκεί πάνω, γιατί εδώ είναι
το ζουµί της ιστορίας. 

Εσείς δεν θέλετε να ξαναγυρίσει στο δηµόσιο, για να µην υπο-
νοµευθεί υποτίθεται η επιχειρηµατική δραστηριότητα. Θα σας
πω µόνο µια κουβέντα. Το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο»,
το «Παπαγεωργίου» και σήµερα από τον ΕΟΠΥΥ παίρνουν ένα
πολύ µεγάλο µέρος των εσόδων τους µε τα νοσήλια που κατα-
θέτουν. Αυτά τα παίρνουν από τον κωδικό δηµοσίων νοσοκο-
µείων του ΕΟΠΥΥ, από τα 980 εκατοµµύρια. 

Το «Ντυνάν» παίρνει χρήµατα από τον ΕΟΠΥΥ τώρα ως ιδιω-
τική κλινική από τον κωδικό που παίρνουν και οι υπόλοιπες ιδιω-
τικές κλινικές. Ήταν λίγο σόλοικο αυτό που είπατε, ότι από τη
στιγµή που έχει σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ είναι δηµόσιο. Και το
«Ιατρικό» έχει σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ, όπως και το «Μετροπόλι-
ταν».

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν
είπα δηµόσιο, λειτουργεί στο δηµόσιο σύστηµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το είπατε προηγουµένως. Και το «Υγεία»
έχει σύµβαση. Μόνο που τα παίρνουν από έναν κωδικό, ο οποίος
έχει clawback. Το «Ντυνάν» παίρνει, εάν θυµάµαι καλά, 25 µε 30
εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Τώρα δεν θα τα παίρνει από εκεί,
εάν ερχόταν στο δηµόσιο, αλλά θα τα έπαιρνε από τον άλλο κω-
δικό. Προφανώς και δεν θα είχε rebate και clawback, όπως δεν
έχει rebate και clawback η χρηµατοδότηση του ΕΟΠΥΥ προς τα
δηµόσια νοσοκοµεία. Πρακτικά θα απελευθερωνόταν και ποσό
προς τις ιδιωτικές κλινικές, για να µειωθεί το clawback.

Άρα, µε λίγα λόγια, εάν καταλαβαίνω καλά, για εσάς έχει κλεί-
σει η ιστορία. Εµείς λέµε ότι τα χρήµατα υπάρχουν, για να αγο-
ραστεί. Υπάρχουν τόσα και άλλα τόσα. 

Βεβαίως, θέλω να πω µία κουβέντα προς τη διοίκηση της τρά-
πεζας, η οποία έπαιξε άµυνα το τελευταίο διάστηµα. Δεν θα ξε-
χαστεί αυτό, διότι στις 6 Μαΐου, που ανακοινώσαµε- µε την τελική
πρόταση- ότι αυτό µπορεί να περάσει, µετά «έπαιξαν καθυστέ-
ρηση» λόγω των ευρωεκλογών. Συνεχιζόταν, επίσης, και η τε-
χνική διαπραγµάτευση µέχρι τον Ιούλιο. Υπάρχει εκεί ένας
πυρήνας ανθρώπων και µέσα στο «Ντυνάν», οι οποίοι είναι σε δι-
ευθυντικές θέσεις και οι οποίοι ζουν απ’ αυτό στις διευθυντικές
θέσεις, οι οποίοι έδωσαν νυν υπέρ πάντων αγώνα για να µην που-
ληθεί, να µην έρθει το «Ντυνάν» στον δηµόσιο τοµέα. Να προσέ-
ξουν πολύ καλά σε ποια τιµή θα το πουλήσουν, όταν το πουλή-
σουν, γιατί τίποτα δεν θα ξεχαστεί και δεν θα µείνει αναπάντητο.
Πείτε εσείς πως στέλνω ό,τι µήνυµα νοµίζετε. Εσείς βέβαια ξέ-
ρετε ότι έχετε τα χρήµατα, απλώς θέλετε να το αφήσετε βορά
στον ιδιωτικό τοµέα. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3415



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Πολάκη, σας τονίζω για µία ακόµη φορά -γιατί το είπατε- ότι το
«Ερρίκος Ντυνάν» δεν ήταν ποτέ στο δηµόσιο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ήταν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Επί-

σης, θα παρακαλούσαµε να µας δώσετε αυτή τη συµφωνία που
υπογράψατε. Δεν βρήκαµε τίποτα στο Υπουργείο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ήταν ίδρυµα κοινωφελούς χαρακτήρα.
Το «Παπαγεωργίου»…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Τη
συµφωνία που υπογράψατε µε την Τράπεζα Πειραιώς και το
«Ωνάσειο», προκειµένου να προχωρήσει η πρόταση, την οποία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι ζητάτε, κύριε Υφυ-
πουργέ; Δεν την βρήκατε στο Υπουργείο Υγείας; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν
την έχουµε βρει πουθενά στο Υπουργείο Υγείας. Εάν µπορείτε,
να µας τη δώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,
δεν τη βρήκατε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Όχι,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να την καταθέσετε
στα Πρακτικά, κύριε Πολάκη. Αυτό δεν ήταν προσωπικό, ιδιωτικό
συµφωνητικό. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τι λέτε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφού λέει ότι δεν την

βρήκε στο Υπουργείο Υγείας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή είναι η συµφωνία

συνεργασίας. Σας τη δίνω, για να τη βγάλετε µία φωτοτυπία. Την
καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Βγάλτε φωτο-
τυπία και επιστρέψτε την στον κ. Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτή είναι η συµφωνία συνεργασίας µε
το «Ωνάσειο». Είναι το Υπουργείο Υγείας µε το «Ωνάσειο Καρδιο-
χειρουργικό Κέντρο» και το Ωνάσειο Ίδρυµα. Τα λέει πεντακά-
θαρα µέσα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας
λέω…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακούστε µε. Έτσι κατέθεσε πρόταση το
Ίδρυµα «Ωνάση» στον ιδιωτικό διαγωνισµό. Συµµετείχε ως ίδρυ-
µα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σύµφωνοι. Ελύθη το
θέµα µε την κατάθεση στα Πρακτικά. Να φωτοτυπηθεί και να
δοθεί το αντίγραφο στον κ. Πολάκη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας
παρακαλέσαµε να µας δώσετε τη συµφωνία, γιατί δεν τη βρή-
καµε. Δεν είπα εγώ ότι δεν υπάρχει η συµφωνία. Δεν βρήκαµε τί-
ποτα στο Υπουργείο. 

Είναι σαφές, το είπατε και εσείς, ναι, παρεµβήκατε, διώξατε
τα επενδυτικά σχήµατα και δεν ξέρουµε πώς θα εξελισσόταν ο
διαγωνισµός ή πώς θα εξελιχθεί επόµενος διαγωνισµός, προκει-
µένου κάποιο επενδυτικό σχήµα να πάρει το «Ερρίκος Ντυνάν».

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Με κατηγορήσατε ότι παρεµβήκαµε και
ότι δεν βρήκατε τίποτα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Βε-
βαίως, εµείς σε καµµία περίπτωση δεν δίνουµε χώρο στις ιδιωτι-
κές επιχειρήσεις του κλάδου της υγείας να επιχειρήσουν στον
τοµέα της υγείας. Το λέω, γιατί είπατε ότι θέλουµε να τα ιδιωτι-
κοποιήσουµε. Εµείς πρώτοι έχουµε πει ότι είµαστε υπέρ των συµ-
πράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, υπέρ των καλύτερων
υπηρεσιών υγείας, χωρίς επιπλέον κόστος για το δηµόσιο και
έχουµε πει επανειληµµένως ότι στο δηµόσιο σύστηµα υγείας λει-
τουργεί τόσο ο κρατικός όσο και ο ιδιωτικός τοµέας. Γι’ αυτό και
τόνισα ότι το «Ερρίκος Ντυνάν» λειτουργεί στο πλαίσιο του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας, εφόσον εξυπηρετεί και το σύστηµα

υγείας µέσω των συµβάσεων που έχει µε τον ΕΟΠΥΥ.
Σε ό,τι αφορά το rebate και το clawback, πράγµατι το «Ωνά-

σειο» και το «Παπαγεωργίου» στη Θεσσαλονίκη εξαιρούνται του
clawback. Γι’ αυτό και εγώ µίλησα για κρατικοποίηση, διότι εµ-
µέσως χρηµατοδοτείται το δάνειο το οποίο θα έπαιρνε το «Ερρί-
κος Ντυνάν».

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν µου απαντήσατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε τώρα

στην τρίτη µε αριθµό 99/15-10-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδα-
µοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τροποποίηση
µέσω πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου του άρθρου 56 του
ν.4139/2013 σχετικά µε το ΚΕΘΕΑ».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης.
Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε τη διαδικασία του εντελώς αναιτιολόγητου

κατεπείγοντος, χωρίς να προηγηθεί διάλογος, δηµόσια διαβού-
λευση και κάποια διαδικασία συναινέσεων, καταργείτε µε πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ, ενός νο-
µικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου, το οποίο δραστηριοποιείται
εδώ και σαράντα χρόνια στον χώρο θεραπείας εξαρτηµένων ατό-
µων και της κοινωνικής τους επανένταξης. Διαγράφετε την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 56 του ν.4139/2013 αφήνοντας τον
οργανισµό χωρίς σκοπό, χωρίς τη δυνατότητα να ιδρύει συµβου-
λευτικούς σταθµούς, κέντρα σωµατικής αποτοξίνωσης, θεραπευ-
τικές κοινότητες και κέντρα επανένταξης. Καταργείται λοιπόν η
δυνατότητά του να δηµιουργεί αυτοδιαχειριζόµενους συνεταιρι-
σµούς και επιχειρήσεις, να αναπτύσσει διεθνείς συνεργασίες και
να στηρίζει κάθε είδους δραστηριότητα η οποία συντελεί στην
ευόδωση των σκοπών του ή που κρίνεται απαραίτητη για τη βοή-
θεια των εξαρτηµένων από φαρµακευτικές ουσίες ατόµων. 

Απαλείφετε επίσης την παράγραφο 3, αφήνοντας εντελώς αρ-
ρύθµιστα τα ζητήµατα που άπτονται των πόρων του οργανισµού,
καθώς και τις παραγράφους 4 και 5 για την ιατρική και διοικητική
υποστήριξη του ΚΕΘΕΑ από το δηµόσιο. Αντιθέτως, προβλέπεται
η αντικατάσταση του αιρετού και άµισθου διοικητικού συµβου-
λίου του οργανισµού µε συµβούλιο έµµισθων διορισµένων, προ-
φανώς της επιλογής του Υπουργείου. Δηµιουργείται λοιπόν µία
γραφειοκρατική δοµή, η λειτουργία της οποίας θα διαταράσσε-
ται µε κάθε κυβερνητική αλλαγή και θα είναι υποκείµενη έξωθεν
παρεµβάσεων.

Καταλύεται ένας καινοτόµος λοιπόν και δοκιµασµένος στην
πράξη, απόλυτα δηµοκρατικός, οργανωτικός και διοικητικός ορ-
γανισµός, που δίνει συµµετοχικό βήµα σε όλους όσους αφορά η
απεξάρτηση και η κοινωνική επανένταξη, δηλαδή στους θερα-
πευόµενους, στις οικογένειές τους, στους εργαζόµενους και
στους εθελοντές. 

Ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, για ποιον λόγο η πρώτη πα-
ρέµβαση στον χώρο της αντιµετώπισης των εξαρτήσεων, και µά-
λιστα µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αφορά στην ουσια-
στική αποδόµηση ενός οργανισµού τόσο αποτελεσµατικού θε-
ραπευτικά, επιστηµονικά και εκπαιδευτικά όσο και τόσο καθαρού
σε επίπεδο διαχείρισης πόρων. Γιατί λοιπόν, αντί να προωθήσετε
και σε άλλους οργανισµούς ως πρότυπο ένα άµισθο διοικητικό
συµβούλιο, που λειτουργεί διαχρονικά µε τρόπο υποδειγµατικό,
το αντικαθιστάτε από ένα έµµισθο, προκαλώντας περαιτέρω δα-
πάνη που µπορεί να επωµιστεί ο φορολογούµενος πολίτης; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κυρία Αδαµο-

πούλου.
Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Αδαµοπούλου, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,

όπως είναι γνωστό, κυρώνεται µε νόµο εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας σαράντα ηµερών και κατά συνέπεια αυτά τα οποία θί-
γετε θεωρώ ότι εκφεύγουν πλέον του αντικειµένου. Παρ’ όλα
αυτά, όµως, το ΚΕΘΕΑ, όπως γνωρίζετε, αποτελεί εποπτευόµενο
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νοµικό πρόσωπο του Υπουργείου Υγείας, το οποίο χρηµατοδο-
τείται αποκλειστικά από το Υπουργείο Υγείας. Άρα σύµφωνα µε
τις αρχές της δηµοσιονοµικής πρακτικής, όταν νοµικό πρόσωπο
που ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα χρηµατοδοτείται από
το κράτος, το τελευταίο οφείλει να έχει ενεργό και άµεσο ρόλο
στη διοίκηση του οργανισµού και βεβαίως ο Έλληνας πολίτης να
γνωρίζει που πηγαίνουν τα χρήµατά του. 

Περαιτέρω δε, το διοριζόµενο διοικητικό συµβούλιο θα προ-
ωθήσει κατά τρόπο, φρονούµε, αποτελεσµατικότερο και αποδο-
τικότερο τους σκοπούς του οργανισµού, εφαρµόζοντας τις
αρχές της χρηστής διοίκησης. Εποµένως η κατάργηση του αυ-
τοδιοίκητου συνδέεται αποκλειστικά και µόνο µε τις αρχές της
δηµοσιονοµικής διαχείρισης και της χρηστής διοίκησης, όπως
άλλωστε αναγράφεται και στην αιτιολογική έκθεση της συγκε-
κριµένης πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Θέλω να πω επίσης ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δεν
άπτεται ζητηµάτων αντιµετώπισης των εξαρτήσεων, απαντώντας
σε αυτό που αναφέρετε περί του τι θα γίνει στον τοµέα των εξαρ-
τήσεων, αλλά αναφέρεται αποκλειστικά και µόνο στο ζήτηµα της
χρηστής οικονοµικής διαχείρισης και διοίκησης του οργανισµού. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αδαµοπούλου,

έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για χρηστή διοίκηση διότι χρηµατο-

δοτείται από το Υπουργείο Υγείας. Θα πρέπει να έχει έναν άµεσο
ρόλο το Υπουργείο. Αυτό το οποίο έχει γίνει ευρέως γνωστό και
από δηµοσιεύµατα, τα οποία θα επικαλεστώ και θα καταθέσω,
είναι το εξής. Συγκεκριµένα, στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» της 1ης Οκτω-
βρίου από πρώην µέλος του διοικητικού συµβουλίου του ΚΕΘΕΑ
κατατίθεται ότι η περσινή κρατική επιχορήγηση ανήλθε στο ποσό
των 16.625.000 ευρώ. Τα συνολικά έσοδα ήταν 18,4 εκατοµµύρια
ευρώ και οι δαπάνες 15,2 εκατοµµύρια ευρώ. Υπάρχει απόθεµα. 

Το ΚΕΘΕΑ ελέγχεται σε ετήσια βάση από εταιρεία ορκωτών
ελεγκτών. Αναρτά στο διαδίκτυο τα κλινικά, διοικητικά και οικο-
νοµικά του στοιχεία. Η καλή του επίδοση επιβεβαιώθηκε και πρό-
σφατα από έλεγχο που έκανε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.
Πρόκειται για έναν φορέα ο οποίος αποτελεί υπόδειγµα χρηστής
διοίκησης, δηµοκρατικών διαδικασιών λήψης αποφάσεων και -το
σηµαντικότερο- αποτελεσµατικότητας στην αντιµετώπιση του θέ-
µατος των ναρκωτικών, καθώς επτά στους δέκα από όσους
έχουν ενταχθεί στο θεραπευτικό του πρόγραµµα τελικά δεν κά-
νουν χρήση ουσιών και δεν έχουν εµπλοκή µε τον νόµο. 

Αξίζει να αναφέρουµε ότι οι αλλαγές που προωθούνται µε
αυτή την πράξη έχουν προκαλέσει την αντίδραση όχι µονάχα στη
χώρα, αλλά και διεθνώς. Έχουν σταλεί επιστολές από κορυφαί-
ους του χώρου παγκοσµίως, όπως είναι ο Ιγκόρ Κούτσενοκ, ο
οποίος είναι τέως επικεφαλής του γραφείου του ΟΗΕ για την αν-
τιµετώπιση των εξαρτήσεων, το Ευρωπαϊκό Δίκτυο Μονάδων Θε-
ραπείας, η γενική διευθύντρια του µεγαλύτερου παγκοσµίως
ερευνητικού προγράµµατος για τις απεξαρτήσεις. Το ΚΕΘΕΑ
αποτελούσε σύµβολο ακόµη και του φορέα του ΟΗΕ για τα ναρ-
κωτικά και το έγκληµα. Αυτή τη στιγµή αυτό το καθεστώς ακυ-
ρώνεται. Χάνει το status αυτό το ΚΕΘΕΑ και ο ίδιος ο ΟΗΕ δεν
αποδέχεται ως ανεξάρτητο σύµβολο οργανισµό ο οποίος θα δι-
οικείται από κυβερνητικούς δοτούς, µε αποτέλεσµα να έχει ανα-
κληθεί και ένα προεγκεκριµένο ερευνητικό πρόγραµµα.

Θα καταθέσουµε ακόµη στα Πρακτικά και άλλες µαρτυρίες, οι
οποίες µιλούν ακριβώς γι’ αυτή τη χρηστή διοίκηση. Δεν κατα-
λαβαίνουµε για ποιον λόγο µέχρι τώρα η Κυβέρνηση θεωρεί ότι
δεν υπήρξε αυτή η χρηστή διοίκηση και ήταν απαραίτητη αυτή η
παρέµβαση και µάλιστα µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Σε
τι συνίσταται αυτή τη στιγµή ο επείγον χαρακτήρας;

Αξίζει να αναφέρουµε ότι η ουσία της θεραπείας συνίσταται
στο ότι οι θεραπευόµενοι, οι εξαρτηµένοι, αναλαµβάνουν οι ίδιοι
την ευθύνη για να σταµατήσουν τη χρήση. Δεν υπάρχει η λογική
των υποκατάστατων -αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και πρέπει
να τονιστεί- µε αποτέλεσµα να θεραπεύονται εντελώς και στη συ-
νέχεια οι ίδιοι εθελοντικά να παρέχουν τις υπηρεσίες τους για να
βοηθήσουν αφιλοκερδώς τους χρήστες να απεξαρτηθούν. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι έχει αποδειχθεί ήδη η νοµιµότητα και

η χρηστή οικονοµική διαχείριση του οργανισµού. Θεωρούµε ότι
η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αποτελεί µια ευθεία παρέµ-
βαση στα εσωτερικά του οργανισµού, ο οποίος αποτελεί υπό-
δειγµα δηµοκρατικής λειτουργίας. Θεωρούµε ότι µε αυτό τον
τρόπο απαξιώνεται όχι µόνο η διαδικασία και το δικαίωµα να ψη-
φίζουν οι εµπλεκόµενοι στον οργανισµό, αλλά το ίδιο, το στεγνό
πρόγραµµα της απεξάρτησης, το οποίο έχει βοηθήσει πάρα πολ-
λούς νέους να απεξαρτηθούν. Διαιωνίζεται, δυστυχώς, το φαινό-
µενο της χρήσης, της τοξικοεξάρτησης από το πιο παραγωγικό
κοµµάτι της κοινωνίας µας, το οποίο ευνουχίζεται. Ελπίζουµε
αυτή η πολιτική να µην οδηγήσει στη χρήση των υποκατάστατων
που εφαρµόζει ο ΟΚΑΝΑ. 

Κοντολογίς, θεωρούµε ότι όλη αυτή η πολιτική αποτελεί µια
παρέµβαση στην ίδια την κουλτούρα του οργανισµού, ως προς
τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζει την απεξάρτηση και τη θε-
ραπεία. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα τονίσω για µια ακόµη φορά ότι δεν είναι νοµικά και λογικά
ανεκτό, εφόσον ένας οργανισµός χρηµατοδοτείται αποκλειστικά
από το ελληνικό δηµόσιο, το τελευταίο να µην ασκεί τον καθορι-
στικό του ρόλο ως προς τη διοίκηση του οργανισµού. Και να πω
και κάτι ακόµα: Το κράτος, το Υπουργείο Υγείας, µε την απόφαση
αυτή δεν παρεµβαίνει στον τοµέα της αυτοδιαχείρισης των επι-
στηµονικών και θεραπευτικών προγραµµάτων του ΚΕΘΕΑ, τα
οποία για πρώτη φορά σχεδιάζονται και ανήκουν ως προς την
αρµοδιότητά τους στο συλλογικό όργανο της γενικής συνέλευ-
σης, που κατά τρόπο σαφή και ρητό ανατίθεται από την εν λόγω
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Κατά συνέπεια, ο θεσµός της άµεσης λήψης των αποφάσεων
που αφορούν τον σκοπό του ΚΕΘΕΑ υλοποιείται κατά τρόπο δη-
µοκρατικό και αποδοτικό από τη γενική συνέλευση, η οποία µέχρι
σήµερα είχε αποκλειστική αρµοδιότητα και µόνο την εκλογή του
διοικητικού συµβουλίου του ΚΕΘΕΑ, χωρίς όµως να έχει και δι-
καίωµα αντίστοιχα στη χάραξη, στον σχεδιασµό του θεσµικού
ρόλου του ΚΕΘΕΑ.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή είπατε ότι θα

φέρετε νόµο -έτσι δεν είπατε;- εντός σαράντα ηµερών και έχουν
περάσει ήδη είκοσι, περίπου, από την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου, πάντα µεταξύ των δύο άκρων υπάρχει η µέση οδός,
λέω εγώ από τώρα. Όταν χρηµατοδοτείται από το κράτος ένας
οποιοσδήποτε οργανισµός, το κράτος δεν µπορεί να µην ελέγχει,
ακόµη και αν υπάρχει χρηστή διοίκηση. Άρα, αν υποτεθεί ότι θα
είναι επταµελές το διοικητικό συµβούλιο, ο µέσος δρόµος θα
είναι να έχουµε τρεις από το ΚΕΘΕΑ, τρεις από την πολιτεία και
πρόεδρος κοινής αποδοχής. Διότι ως προς το επιστηµονικό κοµ-
µάτι η κ. Αδαµοπούλου και ο Υπουργός αναγνώρισε τον ρόλο
του ΚΕΘΕΑ. Και επειδή τυχαίνει να τον ξέρω χρόνια, ξέρω ότι
δεν είναι και οπαδός της άλλης µεθόδου, αλλά αυτής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου,
είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλκίδας.

Καλώς ήρθατε στην Αθήνα και στη Βουλή!
Τελειώνουµε το κοµµάτι των ερωτήσεων προς τον Υφυπουργό

Υγείας µε την τέταρτη µε αριθµό 103/15-10-2019 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Συρµαλένιου, µε
θέµα «Σε “οµηρεία” οι εργαζόµενοι στο Γενικό Νοσοκοµείο
Θήρας, λόγω πολύµηνης αναστολής των υπηρεσιακών µεταβο-
λών».

Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να κάνω µία πολύ σύντοµη αναδροµή για

το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης. Γνωρίζετε και εσείς ότι τον Ιούλη
του 2016 εγκαινιάστηκε το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης από τον
τέως Πρωθυπουργό, τον Αλέξη Τσίπρα, µετά από τεσσεράµισι
σχεδόν χρόνια που είχε κατασκευαστεί ένα πλήρως εξοπλισµένο
κτήριο, το οποίο η προηγούµενη κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου
ήθελε να ιδιωτικοποιήσει. Το Νοσοκοµείο, λοιπόν, ιδρύθηκε µε
δηµόσιο χαρακτήρα, όπως ακριβώς ήθελε και η Ιερά Μητρόπολη
της Σαντορίνης, η οποία δώρισε το οικόπεδο. Λειτουργεί, λοιπόν,
µε δηµόσιο χαρακτήρα και υπό την εποπτεία της ΑΕΜΥ, διότι έτσι
επέλεξαν την περίοδο εκείνη και οι τοπικοί φορείς της Σαντορί-
νης, σε συνεργασία µε το Υπουργείο.

Από την έναρξη λειτουργίας του έχουν περάσει εκατοντάδες
χιλιάδες περιστατικά µέχρι σήµερα. Το δε πρώτο πεντάµηνο του
2019 είχαµε γύρω στα είκοσι επτά χιλιάδες εξακόσια σαράντα
τρία περιστατικά, γύρω στις εκατόν εξήντα χειρουργικές επεµ-
βάσεις και πενήντα δύο τοκετούς.

Επίσης, θέλω να πω ότι όλα αυτά τα χρόνια το προσωπικό το
οποίο υπηρετούσε στο νοσοκοµείο, όλων των ειδικοτήτων, ήταν
µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου και γι’ αυτό ακριβώς η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τον Σεπτέµβριο
του 2018 έβγαλε µία προκήρυξη για πρόσληψη προσωπικού µε
σύµβαση αορίστου χρόνου εκατόν πενήντα οκτώ θέσεων. Αυτή
η διαδικασία είχε σχεδόν ολοκληρωθεί τον Ιούλιο. Ξέρετε, όλες
οι γραφειοκρατικές διαδικασίες για να ολοκληρωθούν χρειάζον-
ται λίγο χρόνο. Δυστυχώς, εσείς βγάλατε δύο εγκυκλίους µε το
που αναλάβατε στην Κυβέρνηση και παγώσατε τις υπηρεσιακές
µεταβολές.

Καταθέσαµε ερώτηση αρχές Αυγούστου και επειδή δεν υπήρ-
ξε καµµία απάντηση σε αυτή την απλή ερώτηση, υποχρεωθήκαµε
να τη µετατρέψουµε σε επίκαιρη ερώτηση. Θα ήθελα να ξέρω αν
υπάρχει κάποια εξέλιξη θετική πάνω σε αυτό το θέµα -νοµίζω ότι
υπάρχει, αλλά θα το πείτε εσείς. Το ζήτηµα είναι, λοιπόν, γιατί
καθυστέρησε όλη αυτή η διαδικασία, είδη διαδικασιών που είχαν
εγκριθεί από το ΑΣΕΠ και είχαν ολοκληρωθεί όταν αναλάβατε.

Διότι είναι δεδοµένο ότι το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης απο-
τελεί ένα κόσµηµα, το οποίο εξυπηρετεί εκατοµµύρια -θα έλεγα-
ντόπιους και επισκέπτες και όχι µόνο αυτούς που επισκέπτονται,
τους τουρίστες, αλλά και τα γύρω µικρά νησιά που έχουν από-
λυτη ανάγκη από υγειονοµική περίθαλψη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κρίσιµο είναι,

αγαπητέ συµπατριώτη µου, κύριε Συρµαλένιε, αλλά όχι και εκα-
τοµµύρια. Μην το κάνουµε τον «Ευαγγελισµό» των Κυκλάδων δη-
λαδή, έτσι όπως το άκουσα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Αναφερόµουν και στους τουρί-
στες αθροιστικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, δεν περνούν
από το Νοσοκοµείο όλοι. Είπατε, είκοσι επτά χιλιάδες επισκέψεις
είχε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Σας λέω εξυπηρετεί δυνητικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας είπα ότι είναι κρί-

σιµο, αλλά να µην το κάνουµε πια και…
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να πω µία κουβέντα µόνο για όσα αναφέρατε για την

πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 
Το Υπουργείο Υγείας θα είναι συνεπές ως προς την τήρηση

των χρόνων, προκειµένου να κυρωθεί η εν λόγω πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου. 

Έρχοµαι τώρα στην ερώτηση του κ. Συρµαλένιου.
Κύριε Βουλευτά, κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου να πω ότι, ναι µεν,

εγκαινιάσατε, κόψατε κορδέλα µετά βαΐων και κλάδων στο Νο-
σοκοµείο Σαντορίνης, αλλά οι αεροδιακοµιδές προς την Αθήνα
συνεχίστηκαν. Χαιρόµαστε, τουλάχιστον, που υποστηρίζετε το
Νοσοκοµείο αυτό, το οποίο λειτουργεί υπό την οµπρέλα της ΑΕ-
ΜΥ. Είναι η Ανώνυµος Εταιρεία Μονάδων Υγείας. Είναι µια ανώ-
νυµος εταιρεία του δηµοσίου.

Στις 25 Σεπτεµβρίου 2019, µε έγγραφό του ο Υπουργός Υγείας

ήρε την απαγόρευση των υπηρεσιακών µεταβολών. Εποµένως,
το συγκεκριµένο θέµα, το οποίο αναφέρεται στην ερώτησή σας
θεωρήστε το ως λήξαν. Το ζήτηµα των αυξηµένων αναγκών σε
προσωπικό υφίσταται όντως και ως κληρονοµιά της δικής σας
προηγούµενης κυβέρνησης. Βούλησή µας είναι η λύση των προ-
βληµάτων αυτών.

Είναι πλήρως κατανοητή -και έχει αποτυπωθεί ήδη από τη νέα
διοίκηση της ΑΕΜΥ- η ανάγκη ενίσχυσης του προσωπικού όλων
των ειδικοτήτων, για όλες τις δοµές της χώρας και για την ΑΕΜΥ
και το Νοσοκοµείο Σαντορίνης ειδικότερα, χωρίς αυτό να απο-
τελεί εξαίρεση.

Σήµερα που µιλάµε, οι διαδικασίες πρόσληψης προσωπικού
αορίστου χρόνου ολοκληρώνονται µε ταχύτατους τους ρυθµούς,
στο πλαίσιο βεβαίως των δυνατοτήτων. Από τις εκατόν πενήντα
οκτώ θέσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου έχουν καλυφθεί
οι εκατόν σαράντα επτά. Για τις κατηγορίες ΤΕ και ΥΕ έχουν εκ-
δοθεί τα ΦΕΚ διορισµών. 

Αναφορικά µε τις ειδικότητες και τα κενά που υπάρχουν, ο
αριθµός των ορθοπεδικών ιατρών στο Νοσοκοµείο Σαντορίνης
από έναν που βρήκαµε µε την ολοκλήρωση της πρόσληψης από
την προκήρυξη θα ανέλθει στους τρεις. Ο αριθµός των ακτινο-
διαγνωστών ιατρών είναι ήδη στους τρεις και έχουµε ήδη δύο
αναισθησιολόγους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στον κ. Συρµαλένιο, κύριε Κοντοζαµάνη, µην ξεχάσετε ότι είµαι
από την Άνδρο. Εκλέγοµαι στην Αθήνα, αλλά είµαι Κυκλαδίτης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ανδριώτης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άρα, έχω αυξηµένο

συναισθηµατικό ενδιαφέρον. 
Τώρα, µου δίνεται και η ευκαιρία να πω ότι όλοι χρησιµοποι-

ήσατε τον µακροβιότερο στην ιστορία του Υπουργείου Υγείας,
τον νόµο για την ΑΕΜΥ του 2005. Τον καταψηφίσατε, όµως, όλοι
στην Αίθουσα τότε. Όλοι τον καταψηφίσατε, εκτός δύο συναδέλ-
φων, του κ. Αλέκου Παπαδόπουλου και του κ. Χριστοδουλάκη.
Και το ΠΑΣΟΚ τον καταψήφισε. Λέγατε ότι ιδιωτικοποιώ την
υγεία, διότι εγώ τον είχα φτιάξει. Και αν δεν υπήρχε αυτός ο
νόµος, ξέρετε ότι δεν θα υπήρχε νοσοκοµείο στη Σαντορίνη. Το
αναφέρω έτσι για την ιστορία.

Κύριε Συρµαλένιο, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο ότι

στη φάση των µνηµονίων βοήθησε το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
διότι έµεινε αποκλειστικά ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
υπό την εποπτεία των Υπουργείων Υγείας και Οικονοµικών. Ήταν
ο µόνος τρόπος για να µην υπάρχει έλεγχος στις προσλήψεις
που υπήρχε από τους δανειστές, όπως ξέρετε, µε τον κανόνα
ένα προς δέκα ή ένα προς πέντε. Για’ αυτό ακριβώς και επελέγη
η ένταξη του Νοσοκοµείου Σαντορίνης στην ΑΕΜΥ. Είναι πολύ
σωστό.

Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι οι αεροδιακοµιδές που είπατε
βεβαίως εξακολούθησαν. Εξακολούθησαν, όµως, σε υποπολλα-
πλάσιο ρυθµό από αυτόν ο οποίος υπήρχε πριν, διότι το Κέντρο
Υγείας Σαντορίνης δεν µπορούσε να ανταποκριθεί στους δεκά-
δες χιλιάδες ανθρώπους. Είπα εκατοµµύριο πριν δυνητικά µε
τους ανθρώπους οι οποίοι επισκέπτονται µαζί µε τα κρουαζιερό-
πλοια. Γύρω στο ενάµισι εκατοµµύριο τον χρόνο επισκέπτονται
τη Σαντορίνη. 

Εποµένως όλοι αυτοί είχαν τη δυνατότητα, εφόσον είχαν πρό-
βληµα, να επισκεφθούν το νοσοκοµείο.

Υπάρχει τώρα, όµως, ένα πρόβληµα. Καλώς το ξεπαγώσατε -
µε καθυστέρηση βεβαίως, γιατί δεν ξέρω τι θέλατε να ελέγξετε
και το ξεπαγώσατε µετά από δυόµισι µήνες από τότε που έπρεπε
να έχουν ολοκληρωθεί οι προσλήψεις- αλλά αυτή τη στιγµή
υπάρχουν δύο σοβαρά προβλήµατα, από τα οποία θα εξαρτηθεί
και η πορεία του νοσοκοµείου.

Το ένα πρόβληµα είναι κατά πόσον θα εγκρίνετε τις υπερβάλ-
λουσες υπερωρίες στους γιατρούς. Είναι κάτι το οποίο οι γιατροί
κάνουν αναγκαστικά, διότι δεν φτάνουν και ξέρετε ότι, παρά τις
επανειληµµένες προκηρύξεις, δεν έχει εµφανιστεί ο κατάλληλος
αριθµός των γιατρών διαφόρων ειδικοτήτων, διότι υπάρχει και
το σοβαρό πρόβληµα της κατοικίας στη Σαντορίνη.
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Δυστυχώς, ο δήµος δεν βοήθησε, παρά το γεγονός ότι είχαν
δεσµευτεί ότι θα βοηθήσουν µε 1 εκατοµµύριο ευρώ δαπάνη τον
χρόνο. Ούτε ο δήµος, η προηγούµενη δηµοτική αρχή, που άφησε
αποθεµατικό 26 εκατοµµύρια ευρώ φεύγοντας, δεν βοήθησε και
είχε δεσµευτεί ότι θα δίνει 1 εκατοµµύριο ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Εµείς δίναµε 5 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο µέσω της ΑΕΜΥ.
Βεβαίως, αυτά δεν µπορούσαν να κατευθυνθούν σε κατοικίες
των γιατρών, των νοσηλευτών και του λοιπού προσωπικού. 

Άρα το πρώτο θέµα είναι αν θα εγκρίνετε τις υπερβάλλουσες
υπερωρίες. 

Και το δεύτερο θέµα, το οποίο είχε συζητηθεί και ήταν στα
σκαριά να τροποποιηθεί, ήταν το ενιαίο µισθολόγιο. Το ενιαίο µι-
σθολόγιο του προσωπικού λόγω της ΑΕΜΥ είναι πολύ χαµηλό-
τερο από το µισθολόγιο του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κατά συνέπεια –τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- αυτό είναι ένα σο-
βαρό θέµα. Είχαµε βάλει µπρος µία τροποποίηση πάνω σε αυτό
το ζήτηµα, για να µπορέσει αυτός ο κόσµος να µείνει και να υπη-
ρετήσει το νοσοκοµείο. Δυστυχώς, µε τις εκλογές, αυτά τα πράγ-
µατα σταµάτησαν και θέλουµε να ξέρουµε εάν προτίθεστε να
προβείτε σε µια ανάλογη τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, ανέφερα πριν ότι στις 25 Σεπτεµβρίου µε έγ-

γραφό του ο Υπουργός Υγείας προέβη σε άρση της απαγόρευ-
σης των υπηρεσιακών µεταβολών. Για να είµαι πιο ακριβής,
υπήρχε και νωρίτερα έγγραφο του Υπουργού ότι σε επείγουσες
περιπτώσεις µπορούν να γίνουν υπηρεσιακές µεταβολές. 

Και µάλιστα, γνωρίζετε πολύ καλά την περίπτωση µε τον αναι-
σθησιολόγο στο Νοσοκοµείο της Σαντορίνης, όπου µετακινή-
σαµε αναισθησιολόγο, προκειµένου να καλύψουµε τις ανάγκες
του Νοσοκοµείου της Σαντορίνης.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις υπερωρίες των γιατρών, είναι ήδη
νόµος του κράτους. Προχθές στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Υγείας ψηφίσαµε τη νοµιµοποίηση των δαπανών που αφορά στις
υπερβάλλουσες υπερωρίες. Νοµίζω ότι είναι ο ν.4633. Εποµέ-
νως, δεν υφίσταται πλέον και το θέµα αυτό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ. 
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 101/15-10-2019 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανα-
γκαίες δράσεις για την αντιπυρική προστασία και την πρόληψη
των δασικών πυρκαγιών».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Δηµήτριος Οικονόµου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, επί του Κανονισµού

θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Διότι προκαλεί ιδιαίτερη εντύπωση

ότι απουσιάζει ο αρµόδιος Υπουργός. Ο αρµόδιος Υπουργός µε
βάση την κατανοµή αρµοδιοτήτων για τη δασική πολιτική και τα
θέµατα περιβάλλοντος είναι ο κ. Κωστής Χατζηδάκης. Δεν γνω-
ρίζω αν ο κ. Χατζηδάκης προσπαθεί να ξεφύγει ή να αποφύγει
κάτι. Πάντως, ο κ. Οικονόµου είναι Υφυπουργός -έχω το ΦΕΚ του
ορισµού των αρµοδιοτήτων του- δεν έχει αρµοδιότητα στα θέ-
µατα δασικής πολιτικής και ο κ. Χατζηδάκης είναι ο µόνος Υπουρ-
γός από το επιτελείο της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Περιβάλλοντος που έχει τη συγκεκριµένη αρµοδιότητα.

Θα ήθελα, λοιπόν, να γνωρίζω αν η Βουλή έχει κάποια επι-
στολή ή τον λόγο ή την αιτία ή την αφορµή εξαιτίας της οποίας

λείπει ο Υπουργός και αποφεύγει αυτήν την απάντηση, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν ότι η δασική πολιτική είναι από τις σηµαντικότε-
ρες για τη χώρα µας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την έκταση των
δασών και τον συσχετισµό δάσους, βιοποικιλότητας και κλιµατι-
κής αλλαγής. Νοµίζω ότι εκατοµµύρια δαπανώνται στη δασική
πολιτική, χιλιάδες εργαζόµενοι δουλεύουν στα δάση, από αυτήν
εξαρτώνται οι πυρκαγιές, η ανθρώπινη ζωή. 

Έχουµε πληρώσει φόρο αίµατος από τις πυρκαγιές και δεν
µπορώ να κατανοήσω γιατί ένας Υπουργός απουσιάζει από τη
συζήτηση για το δικό του θεσµικό αντικείµενο, για το δικό του
χαρτοφυλάκιο. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας ενηµερώσετε αν υπάρχει έγγραφο
που αιτιολογεί την απουσία του Υπουργού, ποια είναι η δραστη-
ριότητα που τον κωλύει να παρουσιάζεται σήµερα εδώ. Νοµίζω
ότι µετά τον Αµαζόνιο, µετά τις πυρκαγιές στη Σιβηρία, µετά τα
µεγάλα προβλήµατα και ενώ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από το
βήµα του ΟΗΕ αναφέρθηκε στον συσχετισµό πυρκαγιών και κλι-
µατικής κρίσης, είναι απαράδεκτο ο αρµόδιος Υπουργός να µην
είναι εδώ. Θα ήθελα να γνωρίζω θεσµικά αν υπάρχει αιτιολογία
ή πρόφαση για την απουσία του Υπουργού και εάν δύναται ο κ.
Οικονόµου να απαντήσει στην ερώτηση αυτή, γιατί γνωρίζω ότι
δεν έχει το χαρτοφυλάκιο. Δεν αφορά τον κ. Οικονόµου η ερώ-
τηση αυτή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, γνω-

ρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το ελληνικό Κοινοβούλιο ενηµερώνει
η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης, η οποία µας λέει ποιος θα
απαντήσει στην κάθε ερώτηση. Είναι θέµα, λοιπόν, της Κυβέρ-
νησης να ορίσει τον αρµόδιο Υπουργό που θα απαντήσει στην
ερώτησή σας. Γι’ αυτό νοµίζω ότι η Έδρα δεν έχει αυτήν τη
στιγµή την αρµοδιότητα να απαντήσει πάνω στην ερώτησή σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εννοείτε ότι το Προεδρείο της Βου-
λής δεν έχει ενηµερωθεί εγγράφως για τον λόγο της απουσίας
του κ. Χατζηδάκη, ότι δεν έχουµε κάποια τέτοια ενηµέρωση για
να γνωρίζουµε. Άρα, λοιπόν, εγώ καταθέτω πολιτικά τη διαφωνία
µου, την αντίρρησή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μας έχει έρθει ενηµέ-
ρωση για την παρουσία του κ. Οικονόµου. Έχω το έγγραφο στα
χέρια µου. Θα σας απαντήσει ο κ. Οικονόµου, αν δέχεσθε να σας
απαντήσει και θέλετε να συνεχίσετε µε την ερώτηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, αν αυτό αφορά τη
δική µου προσωπική αντίληψη για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
εγώ προφανώς θα κάνω την ερώτησή µου, γιατί σέβοµαι τη
Βουλή. Ο κ. Χατζηδάκης δεν σέβεται τη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχουµε καταγράψει τις
αντιρρήσεις σας. Παρακαλώ πολύ να µου πείτε αν θέλετε να συ-
νεχίσουµε στην ερώτηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θεωρώ ότι είµαστε µπροστά σε µια
πρωτοφανή υποτίµηση του κοινοβουλευτικού έργου. Εγώ θα συ-
νεχίσω την ερώτηση, διότι οφείλουµε στους Έλληνες πολίτες να
ασκούµε τα καθήκοντά µας. Δεν ξέρω αν ο Υφυπουργός θα
απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς, κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι είναι

ψεύτικο το περιβαλλοντικό ενδιαφέρον της Κυβέρνησης. Εάν η
Κυβέρνηση ενδιαφερόταν πραγµατικά για το περιβάλλον, θα
έπρεπε ο αρµόδιος Υπουργός να είναι εδώ και να τοποθετηθεί,
γιατί το ζήτηµα των πυρκαγιών είναι ένα από τα σηµαντικότερα
ζητήµατα, ιδιαίτερα το ζήτηµα της δασικής πολιτικής.

Μας προκαλεί ιδιαίτερη εντύπωση η απουσία του Υπουργού,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η χώρα µας έχει πλέον µια συγκεκρι-
µένη διαδροµή για τα θέµατα της δασικής πολιτικής και οφείλει
η Κυβέρνηση να την εφαρµόσει. Υπάρχει εθνική στρατηγική από
τον Νοέµβριο του 2018 για πρώτη φορά στη χώρα µας, που συν-
δέει τα θέµατα της προστασίας µε τα θέµατα του ακαθάριστου
εθνικού προϊόντος και τις εργασίες της υπαίθρου.

Σε αυτήν τη στρατηγική η Νέα Δηµοκρατία κατά τη διάρκεια
της σχετικής συζήτησης στη Βουλή -συζητήθηκε δύο φορές- το-
ποθετήθηκε θετικά. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν, λοιπόν, ότι το 60%
της χώρας µας αφορά στον δασικό χώρο, στα δασικά οικοσυ-
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στήµατα, το πρώτο σχέδιο το οποίο συγκροτήθηκε και κυρώθηκε
εντός της δασικής στρατηγικής είναι το τριετές σχέδιο για την
πρόληψη δασικών πυρκαγιών, το οποίο, σε συνδυασµό µε το πό-
ρισµα της Επιτροπής Goldammer, δηµοσιεύτηκε σε ΦΕΚ στις 5
Ιουλίου του 2019. 

Προέβλεπε ενίσχυση µε ανθρώπινο δυναµικό, µε χρηµατικούς
πόρους, αλλά και µε τεχνικά εργαλεία των δασικών υπηρεσιών.
Μάλιστα 140 εκατοµµύρια ευρώ προβλέπεται να χρηµατοδοτή-
σουν την εφαρµογή σχεδίων από εκσυγχρονισµένες πλέον δια-
χειριστικές µελέτες, καθώς έχουµε ήδη προχωρήσει στην
κύρωση νέων προδιαγραφών, µε πρόσληψη πεντακοσίων πε-
νήντα επιστηµόνων -δασολόγων και δασοπόνων- που θα επιβλέ-
ψουν αυτές τις διαχειριστικές µελέτες αυτές, αλλά και θα στε-
λεχώσουν τα τµήµατα προστασίας και µε νέα τεχνικά εργαλεία,
όπως είναι ο εντοπισµός των κρίσιµων περιοχών, παραδείγµατος
χάριν των hot spots, που κινδυνεύουν περισσότερο από τις δα-
σικές πυρκαγιές, αλλά και ειδικά εργαλεία και σχέδια πρόληψης
και αντιµετώπισης της δασικής πυρκαγιάς στη µεικτή ζώνη δά-
σους – κατοικίας, µε πιλοτικές εφαρµογές σε τρεις περιοχές της
Ελλάδας. Όλα αυτά έχουν δηµοσιευτεί σε Φύλλο της Εφηµερί-
δας της Κυβερνήσεως, το οποίο, αν θέλετε, µπορώ να καταθέσω.

Περιλαµβάνεται επίσης η ενηµέρωση, η προετοιµασία της κοι-
νωνίας, η ευαισθητοποίηση, αλλά και ο σχεδιασµός σχεδίων εκ-
κένωσης, µαζί µε την πρώτη υπουργική απόφαση που υπογρά-
φτηκε για τη συνεργασία της Δασικής Υπηρεσίας και του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος, µε σύγχρονα εργαλεία, όπως είναι η τελε-
πισκόπηση, τα GIS και η παραγωγή νέων τεχνολογικών προϊό-
ντων που δίνουν εργασία και προοπτική στην ύπαιθρο και στα
νέα παιδιά.

Μετά, λοιπόν, την παραδοχή του Πρωθυπουργού στο βήµα
του ΟΗΕ ότι η παράµετρος της κλιµατικής αλλαγής είναι κρίσιµη
ως προς το µέγεθος, την επικινδυνότητα, την εξάπλωση των δα-
σικών πυρκαγιών και συνδέεται µε την περίπτωση στο Μάτι, όπου
θρηνήσαµε ανθρώπινες ζωές, µας έκανε ιδιαίτερη εντύπωση -και
κλείνω, κυρία Πρόεδρε- ότι ο Υπουργός πρόσφατα στο δασολο-
γικό συνέδριο δεν αναφέρθηκε καθόλου ούτε στην εθνική στρα-
τηγική ούτε στο σχέδιο πρόληψης πυρκαγιών.

Το ερώτηµα, λοιπόν, τώρα, που λήγει η αντιπυρική περίοδος,
είναι αν η Κυβέρνηση θα εφαρµόσει το σχέδιο για την πρόληψη
δασικών πυρκαγιών ή θα αφήσει απροστάτευτα τα δάση και τις
Δασικές Υπηρεσίες, χωρίς προσωπικό και χωρίς πόρους, όπως
τόσα χρόνια έκανε η Νέα Δηµοκρατία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ.
Σχετικά µε τις πυρκαγιές στο Μάτι, καθώς αρχίζει έτσι η ερώ-

τηση, απλώς θέλω να θυµίσω ότι η ίδια η πυρκαγιά οφείλεται
προφανώς και στην κλιµατική αλλαγή. Βέβαια, πυρκαγιές γίνον-
ταν και πριν την έξαρση του φαινοµένου. Τα θύµατα είναι µια
άλλη ιστορία. Ήταν πρόβληµα διαχείρισης της ίδιας της πυρκα-
γιάς.

Για να πάω στη συγκεκριµένη ερώτηση, τον Νοέµβριο του
2018 εγκρίθηκε η εθνική στρατηγική για τα δάση. Απ’ ό,τι βλέπω
εδώ πέρα, υπογράφηκε το πρώτο σχέδιο δράσης εφαρµογής της
εθνικής στρατηγικής δύο µέρες πριν από τις εκλογές του Ιουνίου
-στις 25- και δηµοσιεύθηκε στις αρχές του Ιουλίου του 2019.
Αυτά τα οποία προβλέπονται µέσα στο σχέδιο πράγµατι είναι
χρήσιµα γενικώς. Δεν υπάρχει αµφιβολία. Φοβάµαι, όµως, ότι για
αρκετά από αυτά ήταν λίγο αργά τον Ιούλιο για να τεθούν σε
εφαρµογή και να προλάβουµε πυρκαγιές µέσα στο καλοκαίρι του
2019. Ορισµένα από αυτά θέλουν προφανώς προετοιµασία και
ωριµάνσεις. Και οι µελέτες και τα έργα απαιτούν ωρίµανση από
πριν.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό που κάναµε εµείς είναι ότι ζητήσαµε
από τις αρµόδιες δασικές υπηρεσίες των αποκεντρωµένων διοι-
κήσεων τότε, τον Ιούλιο, όταν ανέλαβε η Κυβέρνηση, να µας γνω-
στοποιήσουν τι µέτρα θα ήθελαν να λάβουµε µε χρηµατοδότηση
από το συγκεκριµένο σχέδιο δράσης που αναφέρατε. Θυµίζω ότι

πρόκειται για 60 εκατοµµύρια, εκ των οποίων τα 20 εκατοµµύρια
είναι για το 2019. Ορισµένες δασικές υπηρεσίες απάντησαν και
σε εφαρµογή αυτών που απάντησαν οι δασικές υπηρεσίες,
έχουµε ήδη προχωρήσει σε χρηµατοδοτήσεις. Συνολικά πρόκει-
ται περίπου για 600 χιλιάδες από τα 20 εκατοµµύρια. Ήταν προ-
φανώς αργά.

Εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά στις προσλήψεις, εγώ
βλέπω εδώ ότι υπάρχει από το 2016 έγγραφο της Γενικής Διεύ-
θυνσης Δασών του Υπουργείου µας προς τον τότε Υπουργό, τον
κ. Φάµελλο, µε το οποίο ζητούσε πεντακόσιες προσλήψεις δασι-
κών. Το 2019 είχαν περάσει τρία ή τριάµισι χρόνια περίπου από
τότε που εγκρίθηκαν προσλήψεις µε το έγγραφο το οποίο ανα-
φέρατε. Ήταν, επίσης, λίγο αργά. Δηλαδή όλη αυτή την τριετία-
τετραετία τι γινόταν; Η τότε κυβέρνηση αγνοούσε τελείως τα
δάση, δεν είχε δασική πολιτική; Είχε, υποθέτω, αλλά δεν είναι
κάνει τα συγκεκριµένα πράγµατα.

Εν πάση περιπτώσει, µε βάση το εθνικό σχέδιο δράσης και το
πρώτο σχέδιο που βρήκαµε εµείς, του Ιουλίου, προχωράµε στη
σύνταξη ενός προγράµµατος και για έργα και για µελέτες και για
προσλήψεις. Όµως, αυτό θέλει κάποιο χρόνο. Θα φροντίσουµε
εγκαίρως να έχει γίνει ό,τι µπορεί να γίνει µέσα στον διαθέσιµο
χρόνο για το 2020.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υπουρ-

γέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κυρία Πρόεδρε, εγώ θα επαναλάβω και προς την Έδρα -ελ-

πίζω να το ακούσει ο κύριος Υπουργός- ότι ζητάµε να ακούσουµε
τον λόγο για τον οποίο απουσιάζει ο κ. Χατζηδάκης, τον λόγο για
τον οποίο δεν ήρθε ο αρµόδιος Υπουργός να απαντήσει για τη
δασική πολιτική. Η δική σας ελλιπής γνώση του αντικειµένου δεν
οφείλεται στη θέση σας, δεν οφείλεται σε εσάς προσωπικά.
Οφείλεται στον ρόλο και στο ΦΕΚ αρµοδιοτήτων, διότι ήδη από
την πρώτη απάντησή σας έχω κατανοήσει ότι δεν έχετε καταλά-
βει σε τι αναφερόµαστε. Θα σας υπενθυµίσω λίγο καλύτερα.

Δεν αναφερόµαστε στον απολογισµό του 2019, κύριε Οικονό-
µου. Δεν αναφερόµαστε σε αυτό, ούτε σας ζήτησα πόσα λεφτά
διατέθηκαν το 2019. Εγκρίθηκε ένας προϋπολογισµός 140 εκα-
τοµµυρίων µε πεντακόσιες πενήντα προσλήψεις, διακόσιες µό-
νιµες και τριακόσιες πενήντα ορισµένου χρόνου τριετούς διάρ-
κειας για επιστήµονες για την επόµενη τριετία.

Αυτό που σας ρωτούµε, λοιπόν, επειδή έληξε η αντιπυρική πε-
ρίοδος, είναι τι έχετε προγραµµατίσει, ώστε του χρόνου να
έχουµε τα στελέχη και τον προϋπολογισµό στις υπηρεσίες και
αν θα υλοποιηθεί η στρατηγική και η πολιτική πρόσληψης, που
είναι σε ΦΕΚ πράγµατι τον Ιούνιο, όχι για να υλοποιηθεί τον Ιού-
νιο, αλλά για να υλοποιηθεί όλο το 2019, ώστε να είµαστε το 2020
έτοιµοι.

Είναι προληπτική η ερώτησή µας. Για την πρόληψη σας ρω-
τούµε, δεν σας ρωτούµε για τον απολογισµό ούτε πουθενά στην
ερώτησή µου φαίνεται το θέµα του απολογισµού.

Ας διευκρινίσουµε, όµως, κάποια πράγµατα. Τι περιλαµβάνε-
ται, λοιπόν, στο σχέδιο αυτό; Με νέα διαχειριστικά εργαλεία, µε
GIS, µε τηλεσκοπικές µεθόδους και µε δορυφορική επεξεργασία
να προχωρήσουν νέες διαχειριστικές µελέτες σε όλα τα δάση
της Ελλάδας, όπως ζήτησαν οι δασικές υπηρεσίες, για να γίνει η
εθνική στρατηγική, διότι έγινε από κάτω προς τα πάνω, ώστε να
έχουµε οργανωµένες υλοτοµίες, αντιπυρικές ζώνες, δασική οδο-
ποιία, καθαρισµό υπορόφου και δασών και περιπολίες. Έτσι είναι
το σχέδιο πρόληψης.

Όµως, σε ποιο υπόβαθρο ερχόταν αυτή η πολιτική από το
2018 στο 2019, όπως αναφέρατε; Ερχόταν, πράγµατι, σε ένα
υπόβαθρο όπου υπήρχε µείωση πόρων και προσωπικού, καθυ-
στέρηση και έλλειψη του εκσυγχρονισµού των Υπηρεσιών, απα-
ξίωση των δηµοσίων Δασικών Υπηρεσιών από τα κόµµατα του
µνηµονίου, από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, και ελλιπή συ-
νεργασία µε το Πυροσβεστικό Σώµα.

Οι αποδείξεις είναι ότι από τα 85 εκατοµµύρια ευρώ προϋπο-
λογισµό δασικών υπηρεσιών του 2008, το 2014 ήταν 15 εκατοµ-
µύρια ευρώ ο προϋπολογισµός των Δασικών Υπηρεσιών. Το
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ερώτηµα, λοιπόν, είναι το εξής: Εµείς αποφασίσαµε και εξασφα-
λίσαµε πόρους για να αυξηθεί ο προϋπολογισµός. Θα το κάνετε;
Αυτό σας ρώτησα.

Δεύτερον, από έξι χιλιάδες διακόσια στελέχη το 2000, πέσαµε
στα πέντε χιλιάδες εκατόν τριάντα στελέχη το 2006 και στα δύο
χιλιάδες εννιακόσια στελέχη το 2014. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι
το εξής: Θα κάνετε τον προγραµµατισµό προσλήψεων που εµείς
εγκρίναµε και το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης είχε
βάλει στον προγραµµατισµό; Διακόσιες θέσεις δασολόγων - δα-
σοπόνων πρέπει να προκηρυχθούν φέτος µε ΑΣΕΠ. Θα το κά-
νετε; Είναι απλή η ερώτησή µου.

Ταυτόχρονα, για να µη λέτε ότι δεν κάναµε τίποτα, εµείς προ-
χωρήσαµε το πρόγραµµα των δασικών χαρτών. 

Ξέρετε, κύριε Οικονόµου, και από την επιστηµονική σας αφε-
τηρία, ότι σαράντα χρόνια η ελληνική πολιτεία δεν έκανε τίποτα.
Ο ΣΥΡΙΖΑ το ξεκίνησε. 

Ξεκινήσαµε, λοιπόν, ένα κοινωφελές πρόγραµµα –και θέλω
απάντηση επ’ αυτού- όπου πέντε χιλιάδες εξήντα έξι εργαζόµενοι
καθάρισαν για δύο χρόνια τα δάση της χώρας µας. Ερώτηση: Θα
συνεχιστεί το πρόγραµµα; Είναι απλές οι ερωτήσεις. Αυτό περι-
λαµβάνεται στην ερώτησή µου.

Επικαιροποιήσαµε διαχειριστικές µελέτες, φέραµε την εθνική
στρατηγική στη Βουλή και υπογράψαµε το σχέδιο αυτό στο
οποίο αναφέρεστε κι εσείς ως πρόσληψη δασικών πυρκαγιών.

Κάνατε µία ερώτηση εν τη ρύµη του λόγου γιατί δεν υλοποι-
ήσαµε προσλήψεις το 2016. Μάλλον ήσασταν σε άλλη χώρα,
κύριε Οικονόµου. Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ είχαν υπογράψει περιορισµό προσλήψεων µε
βάση κανόνα «ένα προς δέκα» και µετά «ένα προς πέντε» και µε
το που η χώρα βγήκε από τα δεσµά του µνηµονίου, µε δική µας
πρωτοβουλία και µε δική µας κυβέρνηση και όχι µε την Κυβέρ-
νηση που υπηρετείτε εσείς σήµερα, αµέσως απελευθερώθηκε ο
προγραµµατισµός και εντάξαµε στον προγραµµατισµό τις δια-
κόσιες θέσεις, µόλις άνοιξε αυτή ευκαιρία και η δυνατότητα για
τη χώρα µας.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Αυτές τις δυνατότητες που εξασφα-
λίσαµε όλοι οι Έλληνες µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας θα τις υλοποιήσει ή θα µας γυρίσει
σε ένα τέταρτο µνηµόνιο που θα απαγορεύσει και τις προσλή-
ψεις στις Δασικές Υπηρεσίες; Σας ρώτησα, λοιπόν, αν θα προ-
χωρήσετε τον προγραµµατισµό που εµείς δώσαµε τη δυνατότη-
τα να έχει η χώρα µας.

Η πρόληψη και ο περιορισµός των συµβάντων των πυρκαγιών
είναι κρίσιµο θέµα για την ανθρώπινη ζωή, αλλά και για το περι-
βάλλον. Δεν µπορεί να υποτιµάται ιδιαίτερα µε την απουσία του
Υπουργού Περιβάλλοντος. Έχω την αίσθηση ότι ο Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας το µόνο το οποίο έχει στο πολιτικό
του ενδιαφέρον είναι να ξεπουλήσει ενεργειακούς τοµείς και πα-
ραγωγικούς φορείς που έχει το Υπουργείο. Για τα θέµατα του
περιβάλλοντος έχει µια περίεργη υποτίµηση. Τους φορείς του
δικτύου «NATURA 2000» θέλει να τους δώσει στις περιφέρειες.
Το θέµα του περιορισµού του πλαστικού το έδωσε σε ένα
ίδρυµα! Είναι απίστευτο πώς εκχωρεί τοµείς πολιτικού σχεδια-
σµού το Υπουργείο! Αναφορικά µε τα δάση δεν έρχεται ο Υπουρ-
γός να απαντήσει και στέλνει τον Υφυπουργό χωροταξίας. Είναι
πολύ σηµαντικό το αντικείµενό σας, συνδέεται µε τις χρήσεις
γης, αλλά όχι µε τη δασική πολιτική.

Εµείς από την άλλη µεριά σχεδιάσαµε ένα πολύ καινοτόµο
πρόγραµµα –και ολοκληρώνω- που για πρώτη φορά θα είχε τρία
πιλοτικά έργα πρόληψης πυρκαγιών στη µεικτή ζώνη δάσους -
κατοικίας το καλοκαίρι του 2020.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι πολύ απλό. Θα δώσετε τα 140 εκα-
τοµµύρια ευρώ που είναι εγκεκριµένα στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και στον τακτικό προϋπολογισµό; Θα προσληφθούν
οι διακόσιοι εργαζόµενοι και οι τριακόσιοι πενήντα ΙΔΟΧ; Θα συ-
νεχίσει το πρόγραµµα πυροπροστασίας; Θα έχουµε τη δυνατό-
τητα να έχουµε το καλοκαίρι του 2020 τρία πιλοτικά έργα σε
µεικτή ζώνη δάσους-κατοικίας, για να µην έχουµε νέο Μάτι; 

Κύριε Υφυπουργέ, µόνο µε την πρόληψη προχωράµε. Με
υπεκφυγές και µε απουσία Υπουργών από πολιτικό αντικείµενο
δεν προχωράει η Ελλάδα.

Με συγχωρείτε για τον χρόνο, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρ’ όλα αυτά, κύριε

συνάδελφε, πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι η Κυβέρνηση έστειλε
εκπρόσωπο για να απαντήσει στην ερώτησή σας και δεν έµεινε
αναπάντητη.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αλίµονο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.
Γι’ αυτό που είπατε για την απουσία του κ. Χατζηδάκη και την

έλλειψη ενδιαφέροντος για τα περιβαλλοντικά, καταλαβαίνω το
ενδιαφέρον σας, αλλά δεν έχετε δίκιο. Απλώς, ο κ. Χατζηδάκης
σήµερα είχε µια ανειληµµένη υποχρέωση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πείτε µας ποια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δεν έχει σηµασία αυτό.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πώς δεν έχει σηµασία;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Μα, δεν είναι αυτό το θέµα της ερώτησης. Να
ρωτήσετε τον κ. Χατζηδάκη, όταν έρθει. Είναι σύνηθες φαινό-
µενο να µην έρχεται ο Υπουργός, αλλά να έρχεται ένας Υφυ-
πουργός, έστω κι αν δεν είναι άµεσα αρµόδιος για το θέµα.
Ούτως ή άλλως, η ευθύνη της πολιτικής ηγεσίας είναι οριζόντια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ο κ. Μητσοτάκης δεν
είπε ότι θα τα αλλάξει αυτά;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ναι, στον βαθµό που γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ πολύ να αφήσετε τον Υπουργό να ολοκληρώσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Προφανώς στον βαθµό που γίνεται, αλλά αυτό
δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν έκτακτα και επείγοντα. Πρέπει να
το δει κανείς συνολικά, σε κάποιο βάθος χρόνου και µε στατι-
στικά στοιχεία. Δεν µπορείς να το εφαρµόσεις σε µια µεµονω-
µένη περίπτωση.

Τώρα, βλέπω εδώ ότι η δεύτερη ερώτησή σας από τις δύο ανα-
φέρεται στο 2019. Λέει, δηλαδή, τι δράσεις θα υλοποιήσει η Κυ-
βέρνηση εντός του 2019.

Για να υλοποιήσεις κάποιες δράσεις, πέραν των προσλήψεων,
για τις άδειες, χρειάζεται µια ωρίµανση. 

Προχωρούµε, λοιπόν, όπως σας είπα και προηγουµένως, στην
κατάρτιση ενός συνολικού προγράµµατος που προβλέπει και τον
εντοπισµό των αναγκαίων µέτρων αντιπυρικής προστασίας, δα-
σοπονικών µελετών κ.λπ. και στην ωρίµανση αυτών των ανα-
γκαίων µέτρων σε συνεργασία µε τις αποκεντρωµένες διοική-
σεις, που είναι και οι άµεσα αρµόδιες. Προχωρούµε, όπως σας
είπα. Τους έχουµε ζητήσει ήδη να µας κάνουν συγκεκριµένες
προτάσεις και καταρτίζουµε ένα συνολικό πρόγραµµα, το οποίο
πολύ γρήγορα θα προωθηθεί.

Εγώ δεν βλέπω γιατί δεν καταρτίστηκε το πρώτο σχέδιο δρά-
σης που λέγατε αµέσως µετά τον Νοέµβριο του 2018, όταν εγ-
κρίθηκε η εθνική στρατηγική για τα δάση. Από τα µνηµόνια των
τριών µνηµονιακών κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ βγήκαµε το καλοκαίρι του 2018. Από τότε
είχαν περάσει αρκετοί µήνες, είχε πάψει το πρόβληµα µε τις
προσλήψεις. Εξάλλου, οι προσλήψεις δεν είχαν καταργηθεί, ήταν
θέµα προτεραιοτήτων. Ήταν ένα ερώτηµα, για παράδειγµα, αν
θα προσλαµβάνεις καθαρίστριες ή αν θα προσλαµβάνεις δασι-
κούς. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς θα τους προσλάβετε αυτούς;
Τι απαντάτε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Μια στιγµή, σας απαντάω. Θα µου επιτρέψετε
να σας απαντήσω κατ’ αντιστοιχίαν της ερώτησης σας.

Εσείς υπαινιχθήκατε ότι δεν υπήρχε δυνατότητα πρόσληψης.
Υπήρχε. Απλώς προτιµήσατε να προσλάβετε κάποια στελέχη σε
κάποια άλλα αντικείµενα. Ήταν επιλογή σας. Δεν είναι ότι δεν
µπορούσατε.

Επίσης θα µπορούσατε µέσα στο µισό 2018 και το µισό 2019
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να είχατε προχωρήσει σε προσλήψεις. 
Εν πάση περιπτώσει, είναι προφανές ότι είναι καθυστερηµένο

δύο µέρες πριν τις εκλογές να φέρνετε πρώτη φορά ένα σχέδιο
για το θέµα. Σας απάντησα ότι εµείς το προωθούµε, επεξεργα-
ζόµενοι και βελτιώνοντας το. Αυτή είναι η κατάσταση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, τέσσερις
µήνες δεν έχετε αποφασίσει αν θα κάνετε τις προσλήψεις; Για
τη µελέτη των …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Μα, εσείς κάνατε οκτώ µήνες από την έγκριση
του ΕΣΔ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αν θυµάστε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Τέλος, πάντων, εντάξει.
Εγώ νοµίζω σας απάντησα. 
Για τους δασικούς χάρτες έχετε απόλυτο δίκιο. Και ο Υπουρ-

γός ο ίδιος το έχει αναγνωρίσει και εγώ. Ασφαλώς ήταν µια ση-
µαντική επιτυχία της Κυβέρνησης, δεν υπάρχει αµφιβολία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Ο Βουλευτής κ. Καµίνης, ζητεί ολιγοήµερη απουσία στο εξω-

τερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς, η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό

98/15-10-2019 πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Β2 Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Έργα καθαρισµού και εγ-
κιβωτισµού ρεµάτων κατά παράβαση ευρωπαϊκών οδηγιών».

Η ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό κ. Δηµήτριο Οι-
κονόµου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η κατάσταση µε τα σχεδιαζόµενα έργα για

τα ρέµατα είναι πραγµατικά πάρα πολύ κακή, αντιεπιστηµονική.
Έχουµε αυτή τη στιγµή σαν επιλογή για τα αντιπληµµυρικά έργα
σε όλη την Αθήνα, που είναι και οι ερωτήσεις, σε όλη την Αττική,
τις εκσκαφές, το να έχουµε ίσια ροή στις κοίτες. Χάνονται δη-
λαδή αυτοί οι µαιανδρισµοί, αποψιλώνεται όλη η βλάστηση και
χάνεται η ζωή µέσα σε αυτά τα ρεύµατα. Την ίδια στιγµή, ξέ-
ρουµε ότι αυτό οδηγεί σε περισσότερες πληµµύρες και ακολου-
θούν βέβαια και οι εγκιβωτισµοί, που επιβαρύνουν την κατά-
σταση. 

Αντίθετα, αυτό που δεν γίνεται, είναι αυτό που µας λένε όλοι ότι
προκαλεί τις πληµµύρες, δηλαδή οι κατεδαφίσεις των παράνοµων
καταπατήσεων, είτε αυτές αφορούν σπίτια, είτε αυτές αφορούν
δρόµους, είτε αυτές αφορούν µπαζώµατα ρεµάτων για οποιαδή-
ποτε άλλη χρήση, όπως γήπεδα, κ.λπ.. Και εκεί που έχουµε αυτές
τις καταχώσεις, εκεί είναι που έχουµε και τις πληµµύρες.

Αντί, λοιπόν, η πολιτεία, όπως προβλέπουν οι ευρωπαϊκές οδη-
γίες, να στραφεί στην προστασία, στην ολοκληρωµένη διαχεί-
ριση των ρεµάτων και των λεκανών απορροής, που αυτό προ-
βλέπουν οι οδηγίες, αυτό προβλέπουν όλα τα εθνικά σχέδια που
έχουµε εµείς ως χώρα συντάξει κατ’ εφαρµογή των οδηγιών,
κάνει ακριβώς το αντίθετο: Δίνουµε εργολαβικά τα ρέµατα σε ερ-
γολάβους που δεν έχουν γνώση για αυτή τη διαχείριση των ρε-
µάτων, µε µελέτες που είναι λάθος. Κλείνουµε, για ακόµα µια
φορά, εγκιβωτίζουµε τα ρέµατα. Καταστρατηγούµε όλες τις
αρχές για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. Κόβονται χι-
λιάδες δέντρα σε κάθε ρέµα που θα γίνουν αυτές οι εργασίες.
Και όλα αυτά, πανηγυρίζουµε κιόλας ότι θα συνεχιστούν µε τη
χρηµατοδότηση που θα λάβει η Κυβέρνηση, ειδικά για το θέµα
των αντιπληµµυρικών έργων. Και πολλά από αυτά θα διατεθούν
ακριβώς σε αυτά τα ρεύµατα της Αττικής. Είναι µια σκανδαλώ-
δης, παράνοµη ευρωπαϊκά διαχείριση του θέµατος της αντιπληµ-
µυρικής προστασίας και µάλιστα θα οδηγήσει σε περισσότερες
πληµµύρες, όχι σε λιγότερες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Καταλαβαίνω την ευαισθησία σας, την οποία συµµερίζοµαι για

το θέµα αυτό. Θα ήθελα, όµως, να επισηµάνω τα εξής: Πρώτον,
µέσα στην επίκαιρη ερώτηση υπάρχει µια σύγχυση µεταξύ δύο
διαφορετικών διαδικασιών. Η µια διαδικασία είναι ο καθαρισµός
και η συντήρηση των ρεµάτων. Η άλλη διαδικασία είναι η οριο-
θέτηση. Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα και υπόκεινται σε δια-
φορετικές νοµοθεσίες και σε διαφορετικές προδιαγραφές. Δεν
ξέρω αν εννοείτε και τα δύο µαζί ή αν εννοείτε ένα εκ των δύο.
Εν πάση περιπτώσει θα απαντήσω και για τα δύο. 

Αναφέρετε εδώ έργα εγκιβωτισµού, καθαρισµού και διευθέτη-
σης των ρεµάτων της Αττικής. Ο καθαρισµός και η διευθέτηση
είναι δύο πολύ διαφορετικά πράγµατα. Δεν ξέρω αν εννοείτε και
τα δύο ή ένα εκ των δύο. 

ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ό,τι αφορά τα αντιπληµµυρικά
έργα, είτε αυτό αφορά εγκιβωτισµούς, είτε αυτό αφορά καθαρι-
σµούς. Δηλαδή αυτές τις µπουλντόζες που µπαίνουν στα ρέµατα
και κάνουν την αλλαγή του τοπίου. Η διευθέτηση αφορά πάλι τις
µπουλντόζες που µπαίνουν και αλλάζουν τη ροή της κοίτης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ για τη διευκρίνιση.

Το δεύτερο σχόλιο είναι το εξής: Αυτά που λέτε είναι εξαιρε-
τικά σοβαρά, αλλά είναι επίσης εξαιρετικά αόριστα. Λέτε: «Τα
έργα αυτά θα προκαλέσουν αύξηση του πληµµυρικού κινδύνου,
σηµαντική περιβαλλοντική υποβάθµιση». Ποια έργα συγκεκρι-
µένα; Πρέπει να έχουµε κάτι συγκεκριµένο. Έτσι γενικώς κάθε
έργο; 

Λέτε ότι καταστρέφονται οι καλαµιώνες και γενικά η παρόχθια
βλάστηση. Από ποια έργα; Αυτά τα έργα δεν είναι µεταφυσικά.
Είναι κάποια συγκεκριµένα έργα, πέντε, δέκα, είκοσι. Δεν ξέρω
πόσα είναι, δεν θυµάµαι αυτή τη στιγµή, πάντως είναι συγκεκρι-
µένα έργα. 

Πρέπει να µας φέρετε κάποιες συγκεκριµένες καταγγελίες.
Μπορείτε να το κάνετε; Σε όλα πρέπει να γίνεται κάτι τέτοιο. Πρέ-
πει να είναι κάπως συγκεκριµένη η καταγγελία για να µπορούµε
να απαντήσουµε, αλλιώς τι να σας πω; Ότι τα έργα δεν κατα-
στρέφουν; Το αντίστοιχο επίπεδο απάντησης είναι να σας πω
εγώ ότι δεν καταστρέφουν τα έργα γενικώς. 

Αναφέρετε επίσης ότι παραβιάζονται πολύ σοβαρά κείµενα νο-
µοθετικού χαρακτήρα, οδηγίες, σχέδιο διαχείρισης των λεκανών
απορροής, το εθνικό σχέδιο για την κλιµατική αλλαγή, αλλά πάλι
είναι πολύ γενικό αυτό. Αυτά είναι κείµενα τα οποία έχουν χιλιά-
δες σελίδες. 

Πρέπει να µας πείτε τι ακριβώς παραβιάζεται και σε ποια συγ-
κεκριµένη περίπτωση, αλλιώς δεν µπορώ να απαντήσω πραγµα-
τικά. Το µόνο που µπορώ να σας απαντήσω είναι ότι όλα αυτά τα
σχέδια λαµβάνονται υπ’ όψιν. Αν µας φέρετε κάποια πιο συγκε-
κριµένα ερωτήµατα, πολύ ευχαρίστως να σας απαντήσουµε επί
των συγκεκριµένων.

Εν πάση περιπτώσει, θα ήθελα να πω δυο-τρία πράγµατα για
τα θέµατα αυτά, µιας και είπατε ότι αναφέρεστε γενικώς και στον
καθαρισµό και στην οριοθέτηση. Από τη διατύπωση της επίκαι-
ρης ερώτησης δίνεται µια εντύπωση ότι η χρήση µηχανηµάτων,
εκσκαφέων κ.λπ. είναι κάπως παράτυπη ή λανθασµένη. Δεν είναι.
Επιτρέπεται. Η νοµοθεσία επιτρέπει τη χρήση και τέτοιων µηχα-
νηµάτων. 

Πώς εφαρµόζεται στην πράξη; Όταν πρόκειται για έργα σε πε-
ριοχές «NATURA» χρησιµοποιούνται, παρά το ότι η νοµοθεσία το
επιτρέπει, χειρωνακτικές µέθοδοι που είναι πιο ήπιες. Όταν πρό-
κειται για ρέµατα εκτός περιοχών «NATURA», γίνεται αυτό που
προβλέπει η νοµοθεσία, δηλαδή χρησιµοποιούνται και µηχανή-
µατα. Άρα, µε βάση αυτά τα γενικά που αναφέρετε, δεν φαίνεται
να υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Αν αναφέρετε κάτι πιο συγκεκρι-
µένο, πολύ ευχαρίστως να σας απαντήσουµε συγκεκριµένα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, έχε-

τε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
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Είναι πολύ σαφή αυτά τα έργα. Είναι έργα που έχει αναλάβει
η Κυβέρνηση και η Περιφέρεια: είναι το ρέµα του Ερασίνου, το
ρέµα της Πικροδάφνης, είναι το µεγάλο ρέµα της Ραφήνας, είναι
ο Ποδονίφτης, είναι τα τελευταία ρέµατα που έχουν µείνει στην
Αθήνα, κύριε Υπουργέ. Τα ξέρετε. Ας µην παίζουµε θέατρο µε-
ταξύ µας.

Όσον αφορά στις καταγγελίες, τι παραβιάζεται; οδηγία 207
του ’60. Αναφέρει ότι πρέπει να έχουµε ολοκληρωµένη διαχεί-
ριση του υδροφορέα, να αποκατασταθούν οι φυσικές ζώνες
πληµµύρας των ρεµάτων, να δοθεί χώρος στο ποτάµι. Αυτά είναι
ακριβώς που δεν γίνονται.

Οδηγία 260, που αφορά τα ύδατα: «Ολοκληρωµένη διαχείριση
της λεκάνης απορροής των ποταµών, προστασία για βελτίωση
υδάτων οικοσυστηµάτων, αποτροπή περαιτέρω επιδείνωσης κα-
τάστασης των υδάτων». Είναι ακριβώς αυτό που δεν γίνεται, µε
την τσιµεντοποίηση, µε τον εγκιβωτισµό. 

Σχέδιο διαχείρισης λεκανών απορροής ποταµών υδατικού δια-
µερίσµατος Αττικής, GR06. Ζητάει πρόληψη και αποκατάσταση
των επιφανειακών οικοσυστηµάτων. Ακριβώς αυτά που δεν γί-
νονται µε τον εγκιβωτισµό και µε αυτόν τον τρόπο καθαρισµού.

Εθνική στρατηγική για την κλιµατική αλλαγή, αύξηση του πρά-
σινου. Δύο χιλιάδες δέντρα κόβονται µόνο στο ρέµα του Ποδο-
νίφτη. Προσαρµογή του αστικού σχεδιασµού στην κλιµατική
αλλαγή και τη βελτίωση του θερµικού περιβάλλοντος. Με τις χι-
λιάδες δέντρα που κόβονται, αυξάνεται το θερµικό φαινόµενο
και ο κίνδυνος σε οποιαδήποτε ακραία φαινόµενα που έρχονται
µε την κλιµατική αλλαγή και µιλάµε για θύµατα Έλληνες πολίτες
από τη θερµοπληξία.

Είναι πολύ σαφή αυτά που συµβαίνουν. Έχουµε στείλει και
υπόµνηµα των κατοίκων, που τα λένε πάρα πολύ αναλυτικά, και
παρακαλώ να απαντήσετε συγκεκριµένα. Μην υπεκφεύγετε να
απαντήσετε στο ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ. 

Τώρα αναφέρατε κάποια πιο συγκεκριµένα πράγµατα, όχι βέ-
βαια επαρκώς. Ας πούµε, αναφέρατε µια σειρά από έργα σε ρέ-
µατα της Αττικής, αλλά δεν αναφερθήκατε σε ποιο συγκεκριµένο
έργο, τι συµβαίνει ακριβώς. Τι να σας απαντήσω; Πλην τούτου,
δεν υπάρχουν αυτά στην ερώτηση. Η ερώτηση παραµένει πάρα
πολύ γενική. 

Αν η ερώτηση αναφερόταν στο ρέµα Πικροδάφνης, για παρά-
δειγµα, ή σε κάποιο άλλο συγκεκριµένα, θα είχα ψάξει τουλάχι-
στον τι γίνεται σε αυτό το ρέµα. Με βάση την ερώτηση, να
κοιτάξω τι γίνεται σε όλα τα έργα σε ρέµατα, πραγµατικά δεν
ήταν λογικό και εφικτό. 

Επίσης, αυτά που είπατε για τα προγραµµατικά κείµενα είναι
πάρα πολύ γενικά. Είναι σαν να σκοτώνετε έναν λαγό µε ένα κα-
νόνι. Δηλαδή, υπάρχει σε αυτά τα κείµενα η προτεραιότητα στην
αύξηση του πρασίνου. Σύµφωνοι. Είναι πολύ σηµαντικό, εξαιρε-
τικά σηµαντικό. Τι σχέση έχει αυτό ακριβώς µε το ότι σε κάποια
συγκεκριµένα ρέµατα υπάρχουν κάποια προβλήµατα, τα οποία
δεν τεκµηριώσατε; Ακόµα και αν ήταν έτσι, είναι άλλης τάξης
πρόβληµα. Το ένα είναι πολύ ειδικό, το άλλο πολύ γενικό. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι δεν µπορώ µε τα στοιχεία που
έχετε στην ερώτηση και µε αυτά που αναφέρατε τώρα, να απαν-
τήσω κάτι πιο συγκεκριµένο, γιατί παραµένουν αόριστα. Αν µας
φέρετε συγκεκριµένες ερωτήσεις ότι στο τάδε ρέµα έγινε το
τάδε, παραδείγµατος χάριν, απαγορευόταν να χρησιµοποιήσεις
µπουλντόζα και χρησιµοποίησε ο εργολάβος µπουλντόζα, θα
σας απαντήσουµε. 

Μπορεί να ισχύουν. Δεν το αποκλείω. Προφανώς δεν µπορώ
να αποκλείσω κάτι που δεν ξέρω, αλλά µε τόσο γενική ερώτηση
δεν µπορώ να σας απαντήσω κάτι άλλο. Μπορείτε να επανέλθετε
µε κάτι πιο συγκεκριµένο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς, κύριε Υπουρ-

γέ.
Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 92/14-10-2019 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού

Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας Γιαννα-
κοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Διαχείριση αποβλήτων Περιφέρειας Αττικής και νέος ΧΥ-
ΤΑ στη Φυλή».

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Οφείλω να οµολογήσω, κυρία Πρόεδρε, ότι αποτελεί έντονη

υποβάθµιση της κοινοβουλευτικής διαδικασίας η µη παρουσία
σήµερα εδώ του αρµόδιου Υπουργού για να απαντήσει σε ένα
τόσο πολύ σοβαρό ζήτηµα, όπως είναι η διαχείριση απορριµµά-
των, ειδικά για την Περιφέρεια Αττικής.

Όπως είπα και πιο πριν, ο κύριος Πρωθυπουργός προεκλογικά
είχε εξαγγείλει ότι θα αναβαθµιστούν οι κοινοβουλευτικές διαδι-
κασίες. Αυτό το σηµερινό αποτελεί αναβάθµιση της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας; 

Επίσης, ο κύριος Πρωθυπουργός στις 17-4-2019 είχε επισκε-
φτεί τον ΧΥΤΑ Φυλής και είπε συγκεκριµένα ότι η Αττική κάθεται
πάνω σε µια µεγάλη υγειονοµική βόµβα, ότι το τελευταίο κύτ-
ταρο της Φυλής γεµίζει µε ανησυχητικούς ρυθµούς και ότι πολύ
σύντοµα θα βρεθούµε αντιµέτωποι µε δραµατικές καταστάσεις. 

Σε αυτή την προεκλογική δήλωση του κ. Μητσοτάκη, σήµερα
έρχεται να απαντήσει εδώ, στη Βουλή των Ελλήνων, ο Υφυπουρ-
γός, ο οποίος δεν είναι αρµόδιος για το συγκεκριµένο θέµα; 

Συγνώµη, αλλά αυτό ήταν επί της διαδικασίας, κυρία Πρόεδρε,
και παρακαλώ πάρα πολύ να µην προσµετρηθεί στον χρόνο της
οµιλίας µου. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επέλεξα, κύριε Υπουργέ, να αναζητήσω απάν-
τηση σε αυτό το µείζον ζήτηµα, το οποίο δεν αποτελεί µόνο µεί-
ζον ζήτηµα για τους κατοίκους της δυτικής Αθήνας και του
Θριασίου, αλλά αποτελεί µείζον ζήτηµα για ολόκληρη ουσιαστικά
την Περιφέρεια Αττικής. Για τέσσερα εκατοµµύρια κατοίκων της
Αττικής, υπάρχει µόνο ένας χώρος υγειονοµικής ταφής απορριµ-
µάτων, ο ΧΥΤΑ Φυλής. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, τα τελευταία εξήντα χρόνια µόνο
η δυτική Αθήνα σηκώνει το δυσβάστακτο βάρος του συνόλου της
Περιφέρειας Αττικής και όχι µόνο, ενίοτε και από άλλες περιοχές.
Και, δυστυχώς, βλέπουµε ότι αυτή η κατάσταση θα συνεχιστεί.

Τα τελευταία χρόνια ο ΧΥΤΑ Φυλής λειτουργεί µε επεκτάσεις
και πανωσηκώµατα, που, λόγω του ύψους τους, εγκυµονούν
πολύ σοβαρούς κινδύνους, τόσο για τους εργαζόµενους όσο και
για τους κατοίκους της δυτικής Αττικής. Ο δε χρόνος ζωής του
είναι έως το φθινόπωρο του 2020 και αυτό εάν ληφθούν όλες οι
απαιτούµενες αδειοδοτήσεις για τα σχετικά έργα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, αποτελεί και προκαλεί πάρα πολύ
µεγάλη εντύπωση το γεγονός ότι µε την απόφαση 248 του
ΕΔΣΝΑ µέσα στο κατακαλόκαιρο, την 1η Αυγούστου του 2019 και
από την απερχόµενη Περιφερειάρχη της Αττικής κ. Δούρου, απο-
φασίστηκε µία νέα επέκταση του ΧΥΤΑ σε µία νέα περιοχή στη
Φυλή, µε τη µορφή του κατεπείγοντος, δηλαδή ουσιαστικά µία
τρίτη φάση. Έχουν ξεκινήσει οι σχετικές διαδικασίες, που, ακόµη
και αν ολοκληρωθούν έγκαιρα, ουσιαστικά το πρόβληµα θα έχει
µόνο προσωρινή λύση.

Αυτό όµως, κύριε Υπουργέ, που προξενεί ακόµη µεγαλύτερη
εντύπωση είναι ότι και η νέα περιφερειακή αρχή ποιεί τη νήσσαν
και τηρεί σιγήν ιχθύος πάνω στο συγκεκριµένο θέµα και πάνω
στην εν λόγω απόφαση της προηγούµενης περιφερειάρχου. 

Καταλαβαίνετε ότι κάτι τέτοιο εκτός από αλυσιτελής και απα-
ράδεκτη ουσιαστικά διαδικασία, όσον αφορά τη διαχείριση των
απορριµµάτων, θα συνεχίσει την ίδια παθογένεια και την ίδια αδι-
κία, δηλαδή το να συνεχίσει να πληρώνει το µάρµαρο και να ση-
κώνει το βάρος ουσιαστικά µόνο η δυτική Αθήνα.

Την ίδια στιγµή -και κλείνω, κυρία Πρόεδρε- διαπιστώνουµε ότι
τόσο η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος όσο και
ο νέος περιφερειάρχης προωθούν εκ νέου αναθεώρηση του Πε-
ριφερειακού Σχεδίου Διαχείρισης Αποβλήτων, χωρίς όµως να
έχει εφαρµοστεί κάποιο από τα προηγούµενα εγκριθέντα. Η προ-
ηγούµενη περιφερειάρχης αναθεώρησε το 2016 τον σχεδιασµό
του κ. Σγουρού, αλλά τίποτα από όσα προέβλεπε ο σχεδιασµός
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αυτός δεν εφαρµόστηκε.
Επειδή, κύριε Υπουργέ, αγωνιούν οι κάτοικοι της δυτικής Αθή-

νας για την εξέλιξη αυτών των γεγονότων που εγκυµονούν πάρα
πολύ σοβαρούς κινδύνους για την υγεία τους, αναζητούµε από
την πλευρά του Υπουργείου µία σαφή, µία σαφέστατη εικόνα των
µέτρων τα οποία σκοπεύετε να λάβετε, προκειµένου να εξασφα-
λιστεί η διαχείριση των αποβλήτων της Αττικής µε έναν τρόπο ο
οποίος θα διασφαλίζει την προστασία του περιβάλλοντος, της
δηµόσιας υγείας και της ποιότητας ζωής. 

Ποια µέτρα σκοπεύετε να πάρετε, προκειµένου να µη σηκώνει
µόνο η δυτική Αττική, όπως γίνεται τα τελευταία εξήντα χρόνια,
το δυσβάστακτο βάρος της διαχείρισης του συνόλου των απο-
βλήτων της περιφέρειας;

Να µην ξεχνάµε, κυρία Πρόεδρε, πως ο Πρωθυπουργός κ. Μη-
τσοτάκης εκλέγεται Βουλευτής δυτικής Αθήνας, ενώ έναν µόλις
µήνα πιο πριν, στις 17 Σεπτεµβρίου του 2019, όταν επισκέφθηκε
τη µονάδα επεξεργασίας αστικών αποβλήτων στο Ελευθεροχώρι
Ιωαννίνων, εξήγγειλε πως εντός της τετραετίας θα έχει λυθεί το
πρόβληµα διαχείρισης απορριµµάτων στη χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ολοκληρώστε, σας πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Φαντάζοµαι πως δεν εν-
νοούσε µε την επέκταση του ΧΥΤΑ Φυλής, το οποίο θα έπρεπε
να γνωρίζει καλύτερα ότι είναι µία απαράδεκτη ενέργεια.

Να κλείσω µε το εξής: Δεσµεύοµαι ότι θα κάνω και επίκαιρη
ερώτηση απέναντι στον ίδιο τον Πρωθυπουργό, για να έχουµε
µία σαφή τοποθέτηση από τη δική του µεριά και από τη µεριά
της Κυβέρνησης για το τι πρόκειται να κάνουν για το συγκεκρι-
µένο θέµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχετε απόλυτο δίκιο για τη µη εφαρµογή των προηγούµενων

σχεδίων διαχείρισης απορριµµάτων στην Αττική. Η ακύρωση του
πρώτου εξ αυτών από την προηγούµενη περιφερειάρχη ήταν κα-
ταστροφική. 

Διότι, αν είχε εφαρµοστεί το πρώτο -δεν ευθυνόµαστε εµείς
που δεν εφαρµόστηκε-, σήµερα θα είχαµε συγκεκριµένα δεδο-
µένα. Δηλαδή θα είχαµε υποδοµές οι οποίες θα επέτρεπαν την
επαρκή διαχείριση των απορριµµάτων και την αποσυµφόρηση
της δυτικής Αττικής, που, όπως πολύ σωστά λέτε, επί εξήντα
χρόνια, δηλαδή µε όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις, υφίστα-
ται µονοµερώς το βάρος του τεράστιου αυτού προβλήµατος. 

Τι γίνεται τώρα; Ζητήθηκε η επέκταση του ΧΥΤΑ της Φυλής.
Έχετε δίκιο ότι είναι απαράδεκτο. Διαιωνίζεται µία κατάσταση, η
οποία είναι προφανώς εξοργιστική, ειδικά για τους κατοίκους της
δυτικής Αττικής. Αυτή τη στιγµή, όµως, δεν µπορούσε να γίνει τί-
ποτα άλλο. Έπρεπε να υπάρξει µία «πυροσβεστική» λύση, προ-
σωρινή προφανώς. 

Κατατέθηκε, εξάλλου, µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, η
οποία προσδιορίζει τους αναγκαίους περιβαλλοντικούς όρους,
που θα επιτρέψουν να µη συµβούν τα προβλήµατα και οι κίνδυνοι
που αναφέρατε και να λειτουργήσει το έργο προσωρινά για κά-
ποιο χρονικό διάστηµα.

Αν δεν γινόταν αυτό, θα υπήρχε πλήρες αδιέξοδο στην Αττική
αυτή τη στιγµή, για το οποίο δεν ευθύνεται η Κυβέρνηση. Όµως,
αναγκαστικά πρέπει µε κάποιον τρόπο -µε τον λιγότερο κακό
τρόπο- να διαχειριστεί ένα εξαιρετικά τεράστιο πρόβληµα. 

Κάτι αντίστοιχο υπάρχει και µε τα αυθαίρετα. Δεν υπάρχει
καλή λύση, υπάρχουν λιγότερο κακές, τις οποίες προσπαθούµε
να προωθήσουµε. Όµως, αυτό είναι άλλο ζήτηµα. 

Πέραν αυτού του άµεσου µέτρου, για το οποίο εγώ συνοµο-
λογώ ότι είναι πολύ κακό, αλλά θεωρώ ότι είναι, δυστυχώς, ανα-
γκαίο, το θέµα είναι να προχωρήσουµε σε κάτι πιο ουσιαστικό το
ταχύτερο δυνατόν.

Όπως ξέρετε, η αρµοδιότητα είναι στην Περιφέρεια Αττικής.
Απ’ όσο έχουµε ενηµερωθεί από τον κ. Πατούλη, ετοιµάζει µία
τροποποίηση του σχεδίου διαχείρισης απορριµµάτων της Αττι-

κής, που θα βασίζεται σε µεγάλο βαθµό στην ανακύκλωση, άρα
θα µειώνει πάρα πολύ τις ροές των απορριµµάτων στους ΧΥΤΑ
και σε οποιοδήποτε άλλο µέσο επεξεργασίας. 

Αυτό χρειάζεται κάποιον χρόνο, αλλά βρίσκεται σε εξέλιξη η
σύνταξή του. Το παρακολουθούµε κι εµείς και πιέζουµε, φυσικά,
για να γίνει εγκαίρως, αλλά πραγµατικά, εξ αντικειµένου, χρει-
άζεται κάποιος χρόνος. Αν καθυστερήσουµε πολύ, θα έχετε από-
λυτο δίκιο να επανέλθετε και να πείτε ότι δεν κάναµε κάτι που θα
µπορούσαµε να έχουµε κάνει. Για την ώρα, δεν µπορούσαµε να
κάνουµε κάτι άλλο. 

Η περιφέρεια είναι αρµόδια για το δοµικό πρόβληµα, το προ-
ετοιµάζει. Όταν υπάρξει, θα υπάρχει και από µας καλύτερη δυ-
νατότητα ενηµέρωσης επ’ αυτού. 

Η ουσία είναι ότι θα είναι ένα σχέδιο αρκετά διαφορετικό από
τα προηγούµενα, γιατί θα βασίζεται και στην ανακύκλωση και σε
σύγχρονες µεθόδους επεξεργασίας. 

Κυρία Πρόεδρε, αν επιτρέπετε, θα ήθελα να πω και κάτι τελευ-
ταίο. 

Τη Δευτέρα ή την Τρίτη δηµοσιεύτηκε στην εφηµερίδα «Η ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» ένα άρθρο, το οποίο έχει και µία ωραία φωτογρα-
φία, σχετικά µε ένα εργοστάσιο καύσης απορριµµάτων στην
Κοπεγχάγη. Είναι µέσα στην Κοπεγχάγη. Είναι ένα κτήριο ογδό-
ντα µέτρων. Από τη µία πλευρά έχει µία κεκλιµένη παριά, πάνω
στην οποία έχει κατασκευαστεί µία τεχνητή πίστα σκι. Στην κο-
ρυφή υπάρχει και ένα εστιατόριο. Όλα αυτά µέσα στην Κοπεγ-
χάγη. 

Όπως ξέρετε, στη Δανία δεν παίζουν µε αυτά τα πράγµατα.
Άρα, προφανώς, και αυτές είναι λύσεις. Δεν λέω ότι θα γίνει αυτό
στην Αττική. Προς Θεού! Δεν ξέρω τι θα γίνει. Δεν είναι δική µου
αρµοδιότητα. Όµως, και αυτές είναι λύσεις, οι οποίες χρησιµο-
ποιούνται από χώρες µε αποδεδειγµένη ευαισθησία και αποτε-
λεσµατικότητα. 

Εξάλλου, και στη Βιέννη υπάρχει κέντρο διαχείρισης απορριµ-
µάτων, ένας µηχανισµός µέσα στη Βιέννη. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Και στον Βόλο, κύριε Υπουργέ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δεν σας είπα για τον Βόλο, γιατί, όπως ξέρετε,
είναι άλλο θέµα. Ευχαρίστως να το συζητήσουµε, όταν κάνετε
µία σχετική ερώτηση. Εγώ αναφέρθηκα στην κανονική διαχείριση
των απορριµµάτων αυτή τη στιγµή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς, κύριε Υπουρ-

γέ. 
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, οφείλω

να οµολογήσω ότι είναι απογοητευτική η απάντηση. Είναι απο-
γοητευτική, γιατί είπατε πολλές φορές ότι «έχετε δίκιο, έχετε
δίκιο, έχετε δίκιο», αλλά τι να το κάνω αν έχω δίκιο; Τι να το κά-
νουν οι κάτοικοι της δυτικής Αθήνας αν έχουν δίκιο, από τη
στιγµή που ουσιαστικά, από τη µία, κατηγορείτε την προηγού-
µενη κυβέρνηση για την επέκταση του ΧΥΤΑ Φυλής και, τελικά,
κάνετε ακριβώς αυτό το οποίο έκανε και η προηγούµενη αρχή; 

Καταλαβαίνετε ότι αυτός δεν είναι σοβαρός τρόπος αντιµετώ-
πισης των ζητηµάτων. Καταλαβαίνετε, επίσης, ότι εδώ και τεσ-
σερισήµισι µήνες που έχετε αναλάβει την Κυβέρνηση, θα έπρεπε
να υπήρχε ένα πολύ πιο σαφές και ουσιαστικό σχέδιο για το µε-
γαλύτερο, ίσως, ζήτηµα το οποίο απασχολεί περιβαλλοντικά τη
χώρα µας και αυτό έχει να κάνει µε τη διαχείριση των απορριµ-
µάτων. Αντί γι’ αυτό, το µόνο το οποίο βλέπουµε είναι ουσιαστικά
επικοινωνιακή διαχείριση του ζητήµατος και τίποτα επί της ου-
σίας. 

Και δεν µπορείτε να νίπτετε τας χείρας σας και να λέτε «α,
φταίει ή είναι αρµοδιότητα της περιφέρειας, άρα το θέµα είναι τι
θα κάνει η περιφέρεια». Αυτή η Κυβέρνηση τι θα κάνει γι’ αυτό
το ζήτηµα; Έχετε την αρµοδιότητα του εθνικού σχεδιασµού.
Έχετε την αρµοδιότητα της κύρωσης της απόφασης του περι-
φερειακού, για τον οποίο έχετε γνωµοδοτήσει σε προγενέστερο
στάδιο. Το Υπουργείο απλά θα κάθεται και θα περιµένει να δει τι
θα γίνει; 

Και αυτή η λύση της προηγούµενης περιφερειακής αρχής, την
οποία βεβαίως αγκαλιάζετε και αποδέχεστε, σας το λέω και το
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γνωρίζετε ότι είναι πάρα πολύ περιορισµένης χρονικής διάρ-
κειας. Τι θα γίνει µετά; Μας είπατε ότι θα είναι προσωρινή λύση.
Μα, εδώ και εξήντα χρόνια αυτό ακούµε: «Είναι προσωρινό το
θέµα, είναι προσωρινός ο ΧΥΤΑ, είναι προσωρινά όλα αυτά.». Και
ακόµα ΧΥΤΑ έχουµε.

Άρα, όπως σας λέω, δυστυχώς δεν µε καλύπτει και δεν καλυ-
πτόµαστε από τη συγκεκριµένη απάντησή σας. Δυστυχώς, βλέ-
πουµε µόνο έναν επικοινωνιακό τρόπο αντιµετώπισης από τη
µεριά της Κυβέρνησης, αλλά, όπως φαίνεται, και της περιφέ-
ρειας. Στην επικοινωνία ειδικά, η περιφέρεια είναι καταπληκτική!

Εµείς, λοιπόν, όπως σας είπα, θα επιµείνουµε. Θα επιµείνουµε
και κοινοβουλευτικά και µε κάθε δυνατό τρόπο, προκειµένου να
αναλάβετε την ευθύνη που σας αναλογεί και να υπάρχει άµεση
αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος, έτσι όπως γίνεται σε όλο τον
κόσµο µε περιβαλλοντικά ορθούς τρόπους και όχι µε πανωση-
κώµατα και επεκτάσεις στον υπάρχοντα ΧΥΤΑ, κάτι το οποίο είναι
αδιανόητο, είναι τριτοκοσµικό, είναι απαράδεκτο και είναι τε-
λείως άδικο για τους ανθρώπους και για την περιοχή της δυτικής
Αθήνας, που δυστυχώς πληρώνει πάρα πολύ βαρύ φορτίο γι’
αυτόν τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ.
Λυπάµαι που δεν σας κάλυψε η απάντηση. Εγώ επαναλαµβάνω

το εξής: Υπάρχει αυτή τη στιγµή ένα κρίσιµο πρόβληµα για το
οποίο δεν ευθυνόµαστε εµείς και το οποίο δεν µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί δοµικά σε τρεις µήνες -τρεις µήνες έχει αναλάβει η Κυ-
βέρνηση και όχι τεσσερισήµισι. Χρειάζεται περισσότερος χρό-
νος, γιατί απαιτούνται σοβαρά έργα, τα οποία θέλουν ωρίµανση
και τροποποίηση του σχεδίου διαχείρισης της Αττικής. Αυτά δεν
γίνονται σε µία µέρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ξανά και ξανά τροπο-
ποίηση;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εφόσον το προηγούµενο ήταν προβληµατικό;
Αναγκαστικά αυτό θα γίνει. Εµείς φταίµε; Δεν θέλω να το χαρα-
κτηρίσω. Ήταν µη αποτελεσµατικό, εν πάση περιπτώσει. Αναγ-
καστικά, λοιπόν, πρέπει να ακολουθηθούν αυτά τα βήµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δώστε ένα χρονοδιά-
γραµµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Στις µη τριτοκοσµικές χώρες αυτά δεν αντιµε-

τωπίζονται µέσα σε µήνες, δυστυχώς. Θέλουν έναν αναγκαίο
χρόνο. Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε και εµείς. Εάν σε κάποιο
εύλογο χρόνο δεν έχει γίνει κάτι, τότε θα έχετε απόλυτο δι-
καίωµα να διαµαρτύρεστε. Αυτή τη στιγµή είµαστε µεταξύ Σκύ-
λας και Χάρυβδης. Διαλέγουµε το λιγότερο κακό. 

Ταυτόχρονα, όµως δεν αδιαφορούµε για το τι θα κάνει η περι-
φέρεια, που αυτή είναι η αρµόδια. Είµαστε, όπως σας είπα, σε
συνεννόηση µε την περιφέρεια. Οι περιφερειακές αρχές ανέλα-
βαν πριν από ενάµιση µήνα κι άρα χρειάζονται και αυτοί κάποιον
χρόνο. Μπορεί κάποιος -ξέρω εγώ- λαµβάνοντας υπ’ όψιν το πα-
ρελθόν, να θεωρεί ότι δεν θα γίνει τίποτα. Πρέπει να αφεθεί ένας
εύλογος χρόνος, όµως, και µετά θα µπορείτε να διαµαρτυρη-
θείτε. Αυτή τη στιγµή αναγκαστικά απαιτείται κάποιος χρόνος. 

Καταλαβαίνω την αγανάκτηση των κατοίκων της δυτικής Αττι-
κής. Το καταλαβαίνω πλήρως. Και εσείς ασφαλώς διερµηνεύετε
αυτή την αγανάκτηση, αλλά τι άλλο µπορεί να γίνει µέσα σε δύο
µήνες; Αναγκαστικά πρέπει να γίνουν κάποια βήµατα που έχουν
ανάγκη χρόνου. Σε κάποιο εύλογο χρονικό διάστηµα θα µπο-
ρούµε να το ξανασυζητήσουµε και τότε θα υπάρχουν και περισ-
σότερα δεδοµένα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε και ε-

µείς, κύριε Υφυπουργέ.
Και, αν µου επιτρέπετε, επειδή έχω ασχοληθεί µε το θέµα πολ-

λές φορές, θα σας παρότρυνα πραγµατικά να ζητήσετε να δια-
βάσετε τη µελέτη που έχει αναθέσει ο Δήµος Φυλής, γιατί είναι
µια πολύ σηµαντική µελέτη, περιέχει πολύ σηµαντικά στοιχεία
και θα καταλάβετε το µέγεθος της µόλυνσης της περιοχής. Είµαι
σίγουρη ότι µετά από αυτό πραγµατικά θα πάρετε τις σωστές
αποφάσεις όσον αφορά το θέµα των ΧΥΤΑ.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα το κάνουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ολοκληρώθηκε η συ-

ζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.45’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 21
Οκτωβρίου 2019 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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